
ظرفيت ها و آسيب هاي بوستان 35 هكتاري 
در گفت وگو با شهروندان و مسئولان 

لالهروشنترمیشود
ایــن روزها، با ایجــاد محدودیت در   تــردد، اغلب برای رفع کســالت 
روزمرگی های کرونایی به پارک ها ســری زده ایم. پیاده روی و تماشــای 
طبیعت خــزان زده پارک ها حال و هوای هر بیننده ای را عوض می کند. 
در منطقه 6 تهران هم پارک 35 هکتاری لاله نه تنها هم محله ای ها، بلکه 

بیشتر کسانی را که در مرکز و شرق تهران ساکن اند...
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زیباســازی  اداره  رئیــس 
شــهرداری منطقه 11 اعلام 
کــرد که برای حفظ بنای تاریخی 
امیراقتدار کــه در خیابان حافظ 
واقع شده، شــهرداری منطقه در 
حال مذاکره با مالک این بناست تا 
مشــاغل مــورد تأییــد میــراث 
فرهنگی در این مکان ایجاد شود. 
»اشــکان بیات« با اشــاره به 
اینکه هنــوز تقاضایی برای صدور 
پروانه ساختمانی ارائه نشده است، 
گفت: »با این حال وقتی که حکم 

تخریب این عمارت مطرح شــد، شــهرداری ناحیه و منطقه از مالک 
دعــوت کردند تا درباره حفظ و نگهداری این مجموعه مذاکراتی انجام 

شود و امیدواریم این مذاکرات به جمع بندی نهایی برسد.«
بیــات افزود: »بــا توجه بــه رأی دیوان عدالت اداری، شــهرداری 

منطقه موظف اســت برای صدور 
پروانــه اقدام کند. ضمــن اینکه 
در ســال 139۴ که از ســازمان 
میراث فرهنگی اســتعلام شــده 
بود، این ســازمان اعــلام کرد با 
توجه به ارزش ساختمان، تخریب 
و نوســازی آن مقدور نیست، اما 
اداری  عدالــت  دیــوان  به  مالک 
شکایت و دیوان براساس آن، رأی 
صادر کرده است. با توجه به اینکه 
مالکان از حقوق مالکانه برخوردار 
هســتند، لذا صدور پروانه الزامی  
اســت. علاوه بر این اگر آرای دیوان عدالت اداری، انجام نشــود تخلف 
محســوب می شــود. با این همه پیگیر هســتیم تا مالک را به مذاکره 
دعوت کنیم و بعد از تشکیل جلسات، امیدواریم به نتایج خوبی درباره 

حفظ این عمارت تاریخی برسیم.«

تیتر یک

مذاکره برای نجات خانه تاریخی امیر اقتدار

برگزاری دومین جشنواره نقاشی کودکان در منطقه 7
معاون اجتماعی و فرهنگی منطقه 7 از برگزاری دومین جشــنواره نقاشی کودکان در این 
منطقه خبر داد. »فائزه دولتی« با اعلام این خبر افزود: »با توجه به فراگیری و شــیوع کرونا، 
دومین مسابقه نقاشی شهر تهران ویژه کودکان از مهر ماه آغاز شده و تا پایان آبان ماه ادامه 

دارد. این مسابقه به صورت مجازی برگزار می شود.«
دولتی در ادامه عنوان کرد: »جشــنواره نقاشــی کودکان تهران با عنوان»شهری که من 
دوست دارم از پشت پنجره خانه مان ببینم« برای گروه سنی ۴ تا 1۴ سال برگزار می شود. آنها 

می توانند آثار خود را تا پایان آبان ماه به نشانی farhangi.tehran.ir@ ارسال کنند.«

مرمت و احیای مجسمه های میدان بریانک
برای ایجاد آرامش روانــی و همچنین حفظ زیبایی 
چهره شــهری عملیات مرمت و احیای مجســمه های 
میــدان بریانــک در منطقه 10 از ســوی اداره خدمات 
شهری و محیط زیست انجام شد. معاون خدمات شهری 
و محیط زیســت منطقــه 10 با اعلام این خبــر افزود: 
»طرح ها و رنگ های مناسب در آراستگی سیمای شهری 
نقــش مؤثری دارند. آثار هنری میدان بریانک با موضوع 
»گفت وگــو«، از جنس فایبرگلاس در ســال 1372 در 
میدان بریانک نصب شدند که در طول سالیان اخیر دچار 
فرسودگی شده بودند.« »رضا شرفی« فراهم سازی محیطی با نشاط و مفرح در فضاهای شهری 
را برای ایجاد نشــاط و ســرزندگی و آرامش روح و روان شــهروندان امری ضروری دانست و 
ادامه داد: »با توجه به فرسودگی مجسمه های این میدان واقع در ناحیه یک، با هماهنگی های 
انجام شده با سازمان زیباسازی شهرداری تهران، ترمیم و بازسازی مجسمه های میدان بریانک 

در دستور کار قرار گرفت و اجرایی شد تا شاهد تغییرات خوبی در منطقه باشیم.«

چهره
فاطمه آینه، کارشناس اجتماعی دفتر توسعه 

محلی محله ارامنه منطقه 7 تشریح کرد
ظرفیت بی نظیر سمن ها 

در تهران 1400

یادداشت

زمینه های آسیب زدایی 
از بوستان ها

منطقه7

منطقه11

شاید کمتر کســی باشد که وقتی گذرش 
به بوســتان های تهران می افتد شــاهد وقوع 
درجاتي از آسیب هاي اجتماعي نباشد و کمتر 
بوســتانی وجود دارد که برخی از آسیب های 
اجتماعی را در آن به شکل کلونی شده نبینیم. 
افراد  تجمع معتادان، فروشــندگان مواد، 
کارتن خــواب و... عمده مواردی هســتند که 
شاید بیشتر از سایر آسیب ها بتوان آنها را در 
بوستان ها مشــاهده کرد. در زمینه  رویارویی 
با این آســیب ها روش هــای مختلفی به اجرا 
درآمده و اکنون نیز طرح هایی در این زمینه 
در حال اجرا هســتند. عمده سیاســت های 
اجرایــی در ایــن زمینه در 2نــگاه خلاصه 
می شــود. نگاه اول معطوف به برخورد قانونی 
با آســیب است و نگاه دوم معطوف به درمان 
آســیب. قانونگذاران نیز عمده منابع خود را 
صرف همین دو روش می کنند و در بیشــتر 
موارد ما شــاهد وضع قوانینی هســتیم که 
رویکرد قانونی و جزایــی دارند یا در بهترین 

حالت رویکرد حمایتی و درمانی. 
روان شناســی،  و  جامعه شناســی  نگاه  از 
رویکرد سومی مطرح اســت که تمرکز را بر 
علل و مجموعه متغیرهایی که باعث بروز این 
آسیب ها می شــود، می گذارد. در این رویکرد 
اعتقــاد بر آن اســت که با حــذف مجموعه 
عوامل ایجاد آســیب و پیشگیری از بروز آنها 
می توان علاج واقعه را قبل از وقوع جست وجو 
کرد. بنابراین در این نوع نگاه، خود آســیب 
موضوعیت محوری ندارد و پیشــگیری از آن 

اولویت اصلی است. 
تجربه نشــان داده است تا زمانی که علل 
خرد و کلان ایجاد آسیب های اجتماعی رفع 
نشــود، هزینه های بعدی بــرای کنترل آنها 
عملًا اتلاف منابع اســت، چراکه روند بروز و 
ظهور این آســیب ها متوقف نمی شود. با این 
نــگاه، متغیرهای متفاوتی اعــم از آموزش و 
ارتقای دانش، اقتصاد، اشــتغال، ســطح رفاه 
مرتبط  آموزش های  آگاهی،  اجتماعی، سطح 
با فرهنگ، ســلامت روان و... همه حلقه های 
زنجیره پیشگیری قلمداد می شوند و مادامی 
کــه این متغیرهــا به شــکل کارآمد کنترل 
و بهینه نشــوند امکان کاهــش و به حداقل 
رساندن آسیب های اجتماعی میسر نمی شود. 
بنابرایــن در کنار رویکردهای درمانی، قانونی 
و مداخله گرایانه لازم اســت اولویت اساسی 
مربوط به رویکرد پیشــگیری اولیه باشد. در 
هرحال بوستان های تهران را می توان به لحاظ 
محیطی و ساختاری بهبود بخشید، به عنوان 
مثال می توان نور بوستان ها را در شب بهینه 
کــرد، از نگهبان های آموزش دیده برای ایجاد 
فضای امن تر استفاده و شرایط محیطی برای 
تجمع افراد آســیب دیده را حذف کرد و ده ها 
روش دیگر، اما در واقع با این کار ما آســیب 
را از مکانی به مکان دیگر جابه جا می کنیم و 
این افراد به نوعی دیگر در سطح شهر پراکنده 
خواهند شد. بنابراین بهتر است به جای آنکه 
نیروهایمان را صرف پاکسازی صورت مسئله 
و برخوردهای مقطعی قهری کنیم، تمرکز را 
روی پیشــگیری و بعد از آن، درمان وضعیت 

موجود بگذاریم. 

مددسرای رازی؛ آماده پذیرش بی خانمان ها
شــهردار منطقه 11 تهران با نزدیک شدن به فصل 
سرد ســال از آمادگی مددســرای رازی برای پذیرش 
افراد بی خانمان در شــرایط ویژه شیوع کرونا با رعایت 

پروتکل های بهداشتی خبر داد. 
»نصراله آبادیان« در این باره گفت: »در شــرایطی که 
با شــیوع کرونا مواجه هستیم و از طرفی به فصل سرد 
سال نزدیک می شویم، برای تأمین سرپناهی برای افراد 
بی خانمان، مدد ســرای رازی بــا ظرفیت 60درصدی 

تجهیز شده و آماده پذیرش مددجویان است.« 
آبادیان با اشاره به اینکه مددسرا ظرفیت پذیرش ۴0 نفر را دارد، افزود: »برای پیشگیری از 
ابتلای مددجویان هر شب 28 نفر پذیرش می شوند که با فاصله بیشتر تخت ها از هم نسبت 
به گذشته، خدمات لازم در حال ارائه است.« او همچنین یاد آور شد: »تعدادی از مددجویان 
مددســرای رازی که عموماً ثابت هستند، برای درمان اعتیاد به کمپ ها معرفی شدند و پس 
از ترک اعتیاد در حال گذراندن دوره یک ساله مرحله روان درمانی، کاردرمانی و گروه درمانی 

هستند که امیدواریم پس از این مرحله به آغوش خانواده و جامعه بازگردند.«
آبادیان با بیان اینکه برای افزایش ظرفیت پذیرش مددجویان با همکاری مؤسســه طلوع 
بی نشان ها، مجری طرح، مددسرا در حال تهیه تجهیزات گرمایشی و پتو و... است، ادامه داد: 
»مددجویــان اغلب به صورت خودمعرف و یا از طرف مســئولان خدمات اجتماعی به مرکز 
معرفی می شــوند و با توجه به اینکه تعداد کارتن خواب ها در تهران زیاد است، برآورد ما این 
است که حدود 7 تا 20 درصد آنها در محدوده منطقه 11 حضور دارند که البته این تعداد در 

فصول مختلف سال تغییر می کند و تعداد آنها بین 500 تا هزار نفر متغیر است.«

با تعریف پروژه های توانمندســازی 
در محله ها و نیز پروژه های بهسازی 
و زیســت محیطی می تــوان در تهــران 
1۴00به سمن ها قدرت بیشتری داد. در 
این پروژه ها مشــارکت پررنگ تر است و 
شــاید بتوانیــم بــا تعریــف طرح های 
مشــارکت محور از پتانسیل سازمان های 
مردم نهــاد بهره ببریــم. به طــور مثال با 
تعریف پروژه های توانمندسازی می توانیم 
شــهروندان محلــه را در ابعــاد مختلف 
و  سیاســی  اقتصــادی،  اجتماعــی، 
زیست محیطی توانمند کنیم و گروه هایی 
از دل مردم محله ها شــکل بگیرند و در 
محله فعال شوند. می توان به فعالیت های 
این گروه ها جهت داد و در نهایت آنها را 
در قالب سمن و ان.جی.او به ثبت رساند 
تا بتوانند در یک فضای مشخص مشغول 
به فعالیت شوند. از آنجا که سازمان های 
مردم نهاد بازوی توانمند مردم برای حل 
مسائل و مشــکلات در محله ها هستند، 
می توانیــم در هــر زمینــه ای از آنهــا 
بهره بگیریــم. بــه اعتقــاد مــن هرقدر 
توانمندســازی را در محله هــا پررنگ تر 
کنیم، بیشــتر می توانیم از این سمن ها 

نمونه  برای  بهره بگیریم. 
کارآفرینی  زمینــه  در 
از ظرفیت  می توانیــم 
ســازمان های  بی نظیر 

زیاد  بسیار  مردم نهاد 
کنیم.  اســتفاده 
به ویژه  ســمن ها 
در شـــــــرایط 
الان  اقتصـــادی 
می تـــــوانند در 
قالب مشــاور در 
پیشگیری  زمینه 
و درمان و ارتقای 
زمینه  ســلامت 
فراهم  مناسبی 

کنند. 

محمدیوسف مهجوری 
کارشناس ارشد روان شناسی بالینی
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ساماندهی دستفروشان خیابان ولی عصر)عج( 
با اختصاص 120 غرفه

مقرر شــده طرح انضباط شــهری در خیابان ولی عصر)عج( با 
همکاری عوامل انتظامی، یگان امداد و شرکت ساماندهی صنایع و 
مشاغل شهر تهران اجرا  شود. به گزارش همشهری، معاون خدمات 
شــهری و محیط زیست شهرداری منطقه 6 تهران هدف از اجرای 
این طرح را برنامه ریزی برای جمع آوری و ســاماندهی و استقرار 

دستفروشان و بساط گستران در یک مکان مشخص عنوان کرد.
»»علیرضا علی بخشــی« با بیان اینکه طرح، حدفاصل چهارراه 
ولی عصر)عــج( تا تقاطــع خیابان فاطمــی و ولی عصر)عج( اجرا 
می شــود، ادامه داد: »برای استقرار این افراد 120 غرفه در خیابان 
برادران مظفر، نبش خیابان نکویی در نظر گرفته شده است.«  به 
گفته معاون خدمات شــهری و محیط زیست شهرداری منطقه6، 
اگر بساط گســتران و دستفروشــان از این طرح استقبال کنند، قابلیت افزایش تا 200 غرفه 
وجود دارد. بعد از ثبت نام متقاضیان در ســامانه »ســامان بازار« و شناسایی و احراز هویت 
نیز برای اســکان آنها اقدام می شــود. علی بخشی حضور دستفروشــان را به خصوص هنگام 
تاریکی هوا موجب ایجاد بی نظمی و بی انضباطی دانســت و گفت: »دستفروشــان علاوه بر 
اخلال در   تردد شــهروندان، برای کســب و کار افرادی که در این 
محور فعالیت دارند هم مزاحمت ایجاد می کنند.« معاون خدمات 
شهری و محیط زیست شــهرداری منطقه 6 اظهار امیدواری کرد 
با اجرای این طــرح که به صورت پایلوت در خیابان ولی عصر)عج( 
اجرا می شود، رضایت حداکثری شهروندان جلب شود. او بیان کرد: 
»در صورت موفقیت، طرح در بقیه نقاط از جمله میدان شــهدای 
هفتم تیر، بلوار کشــاورز، خیابان و میدان انقلاب اسلامی و نقاطی 
که بساط گستری، رواج بیشتری دارد، اجرا می شود.« علی بخشی 
درباره نحوه استقبال افراد از طرح گفت: »ممکن است افراد بعد از 
استقرار با فضای در نظر گرفته شده مشکل داشته باشند یا تصور 
کنند با این جابه جایی میزان فروششان کمتر می شود، ولی نگران 
نباشید.« به گفته معاون خدمات شهری و محیط زیست شهرداری منطقه 6 اطلاع رسانی به 
شهروندان انجام شده و افرادی که تمایل دارند از دستفروشان خرید کنند می توانند به محل 

استقرار آنها مراجعه  کنند. بنابراین دستفروشان و بساط گستران از این لحاظ نگران نباشند.

3200 میز خبر
مترمربع عملیات بازپیرایی و 

پیاده روسازی در خیابان جیحون تا 
بزرگراه یادگار امام)ره(با 800 متر 
طول و اختصاص اعتبار 10 میلیارد 

ریال در دستور کار شهرداری 
منطقه10 قرار گرفت.

7
حلقه چاه جذبی به گفته »محمدرضا 

ندرلو« معاون خدمات شهری در 
منطقه 12 توسط اداره مسیل ها و 

قنوات حفر شده است.

3617
اصله درخت با قدمت بیش از 80سال 

در خیابان ولی عصر)عج( وجود دارد. 
بیشترین فضای سبز با مساحت 749 
هزار و 204 مترمربع مربوط به ناحیه6 
و کمترین آن با مساحت 243 هزار و 
242  مترمربع به ناحیه 3 شهرداری 

منطقه 6 تعلق دارد.

ساخت ایستگاه تاکسی 
در خیابان آذربایجان

شــهرداری منطقــه 10 اعلام کــرد برای 
ســاماندهی فضاهــای شــهری و همچنیــن 
زیباســازی چشــم انداز بصری و ارائه خدمات 
بهینه به شــهروندان عملیات ساخت درنگ گاه 
و ایســتگاه تاکســی با نمای آجری در خیابان 
آذربایجان، تقاطع بزرگراه نواب صفوی در حال 

اجراست. 
»مجید رباطــی« با اعلام ایــن خبر افزود: 
»طراحی و بهسازی فضاهای مورد نیاز شهری 
برای ســهولت در  تــردد و ایجاد آرامش فکری 
شهروندان یکی از اقداماتی است که با استفاده 
از نظرات کارشناسان در منطقه مورد توجه قرار 

گرفته است.«
بــه گفته، برای ســاخت ایــن درنگ گاه و 
ایستگاه تاکسی اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد ریال 
اختصاص داده شده اســت. همچنین تاکنون 
عملیات خاکریزی باغچه ها و کاشت فضای سبز 

در این درنگ گاه انجام شده است. 
شهردار منطقه 10 درباره جزئیات عملیات 
ساخت درنگ گاه و ایستگاه تاکسی توضیح داد: 
»طــرح مذکور به متــراژ 100 مترمربع در یک 
فضای بلااستفاده در خیابان آذربایجان، تقاطع 
بزرگراه شهید نواب صفوی اجرا شده و تاکنون 
عملیات تخریب کفپوش قدیمی، ساخت فلاور 
باکس و ایستگاه تاکسی با نمای آجری صورت 
پذیرفته است و تا 2 هفته آینده مراحل نهایی 
آن اعم از ســنگفرش، تکمیل ســرپناه، تأمین 

روشنایی و... به پایان می رسد.«

خبر ویژه
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سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا

رفاقتی

حــدود 6 ماه پیش بود کــه گلایه های مردمی از 
وضعیت کوچه مقدسی و رها شدن زباله ها در ورودی 
هر کوچه سوژه گزارش ما شد. به میان مردم رفتیم، 
پای گلایه ها نشستیم و این مسائل و مشکلات را منتقل 
کردیم. برای حل این مشــکلات ابتدا گروه مشورتی 
مجازی با حضور تمامی اهالی محله راه آهن توســط 
شورایاری محله به راه افتاد و شورایاری محله خبر از 
طرحی نو برای رفع این مشکلات داد. دیری نپایید که 
با استقرار گل و گلدان های تهیه شده از مواد بازیافتی 
در کوچه، فضای ســبز جای زباله های تلنبارشده را 
گرفت. امــا این، پایان کار در کوچه مقدســی نبود؛ 
کوچه ای که داوطلب اجرای طرح کاپ در منطقه 11 
شد و به همه ثابت کرد بدون بودجه، با مشارکت مردم 
و تکیه بر تــوان محلی می توان کارهای بزرگی انجام 
داد.  دبیر شورایاری محله راه آهن در این باره می گوید: 
»اجرای طرح کاپ از 22 شهریور در کوچه مقدسی با 
ارائه آموزشی های اولیه به 700 خانوار ساکن در این 
کوچه آغاز شــد. قبل از اجرای این طرح مردم بدون 
توجه به زمان قانونی قرار دادن زباله ها در ســاعت 9 
شــب عمده زباله های خود را در طول روز بیرون قرار 
می دادند و این مسئله سیمای محله را زشت می کرد. 
این در حالی اســت که با اجرای طرح کاپ در محله 
حجم زباله های تری که مردم شــب ها ساعت 9 شب 
بیــرون قرار می دهند از 150 کیلو به 650 کیلو در هر 
شب رسیده است.« درست است که در گام نخست، 
جمع آوری زباله ها به هر شکل و شمایلی مسئله مهم 
بود، اما موضوع مهم دیگر مشارکت اهالی در تفکیک از 
مبدأ زباله ها بود؛ موضوع مهمی که اهالی محله راه آهن 
سال های سال است در قالب طرح جاده دوطرفه دنبال 
می کنند و تجارب خوبی هم در این حوزه داشــته اند. 
»علی اصغر فراهانی« در این باره می گوید: »در روزهای 
نخســت، میزان زباله های تفکیکی جمع آوری شده، 
2۴ کیلو در ماه بود که این میــزان در پایان یک ماه 

که از اجرای طرح کاپ می رســد به 871 کیلو رسید؛ 
امر مهمی که حاصل مشارکت 80 نفر از اهالی محله 
در این طرح بود.« او با اشــاره به کسب نتایج موفق از 
اجرای طرح کاپ در کوچه مقدســی می گوید: »این 

طــرح از این پــس در ۴ کوچه محله، 
یعنی کوچه های زارعی، نعیمی، شارعی 
و مقدسی اجرا می شود و با اضافه شدن 
تعداد کوچه ها شــمار خانوارهای تحت 
پوشــش به بالغ بر هزار خانوار افزایش 

خواهد یافت.«
فراهانی یادآور می شود: »پایان هر ماه 
با قرعه کشی بین اهالی مشارکت کننده 
هدایایی به آنها اهدا می کنیم تا ضمن 
جلب مشــارکت بیشتر شعارمان را هم 
مبنی بر این که »حاصل مشارکتم هدیه 

برای خودم« را اجرایی کنیم.«

ارتقای کیفیت زندگی در محله 
بعد از گذشــت یک مــاه از اجرای 
طرح و کســب نتایــج رضایت بخش، 
مسئولان شهرداری منطقه 11، ناحیه 
۴ و شورایاری محله کوشیدند تا به پاس 
مشــارکت اهالی محله راه آهن در طرح 
کاپ، از محل فروش زباله های تفکیکی 
جمــع آوری و فروخته شــده هدایایی 

را بــه قید قرعه به اهالی تقدیم کنند.  آقای” آشــنا« 
یکی از اهالی کوچه مقدســی است که به قید قرعه 
در میان مشــارکت کنندگان طرح کاپ توانست یکی 
از ایــن گلدان هــای کاکتوس را از آن خــود کند. او 
درباره مشــارکت خود و خانــواده اش در طرح کاپ 
می گوید: »مدت ها بود معضل زباله های رهاشــده در 
خیابان، زندگی را برای ما به کابوسی در کوچه تبدیل 
کرده بود، اما امروز در ســایه مشارکت همه اهالی و 

  حدود 2 ماه می شــود که اجرای طرح 
کاپ در مناطق مختلف شهری تهران در 
دستور کار شــهرداری قرار گرفته و این 
طرح در 3 منطقــه 6، 22 و 21 به صورت 
آزمایشی آغاز شده است. اما در این بین 
بدون  داوطلبانه  بودند کــه  مناطقی هم 
برخورداری از هیچ گونه اعتبار و امکاناتی 
صرفاً با تکیه بر مشارکت مردمی خواستار 
اجرای این طرح در محله های خود شدند. 
منطقــه 11 از جمله ایــن مناطق بود که 
شــروع طرح کاپ را به صورت آزمایشی 
در محله راه آهن و طویل ترین کوچه این 
محله تحت عنوان کوچه مقدســی آغاز 
کرد و بعد از گذشت یک ماه نتایج خوبی 
کسب کردند، به طوری که مسئولان شهری 
برآن شدند تا با اهدای هدایای از مشارکت 

اهالی محله قدردانی کنند.  

فاطمه عسگری نیا

مشارکت داوطلبانه 
 اهالی محله راه آهن 
در اجرای طرح کاپ 

نتیجه داد

افزایش 35برابری تفکیک زباله از مبدا
راهنمایی های شــورایاری و مسئولان منطقه، شاهد 
رفع بخش قابل توجهی از این مشکلات و بهبود فضای 
زندگی مان هستیم.« او می گوید: »خوشبختانه امروز 
مردم محله ما مشارکت مطلوبی در اجرای طرح کاپ 
دارند و این مســئله باعث شده تا دیگر در هر ساعت 
از روز شاهد رها شــدن زباله ها در کوچه پسکوچه ها 
نباشیم.« »افسری« یکی دیگر از اهالی کوچه مقدسی 
که صاحب گلدان زیبایی به خاطر مشارکت در طرح 
کاپ شــده هم در این باره می  گوید: »سال های سال 
است که صدا و ســیما و رسانه های دیگر درباره قرار 
دادن زباله ها رأس ســاعت 9 شــب 
فرهنگســازی می کنند، اما به نتیجه  
مورد نظر نرســیده اند. ایــن در حالی 
است که در محله راه آهن و خاصه در 
کوچه مقدسی جلب مشارکت مردمی 
انجام شــد و  به صورت چهره به چهره 
اجرای طرح در قالب محله کمک کرد 
تا به سرانجام برسد و هر روز به تعداد 
خانوارهایی که به این طرح می پیوندند، 
اضافه می شود.«او معتقد است، مردم 
اگر نتیجه اجرای یک طرح را در کوچه 
و محله خود لمس کننــد داوطلبانه 
در اجرای چنین طرح هایی مشارکت 
می کنند.  بانوان محله راه آهن و کوچه 
مقدسی از همان ابتدا مشارکت مؤثری 
در اجرای طرح کاپ داشتند. »شهربانو 
شیخیان« یکی از این بانوان است که 
خود و خانــواده را موظف کرده، رأس 
ساعت 9 زباله ها را بیرون از خانه قرار 
دهنــد. او می گویــد: »اگر همه مردم 
ایــن نکته را رعایت کننــد، دیگر در 
هر ساعتی شاهد انباشته شــدن زباله های رها شده 
در معابر شــهری نخواهیم بود. ما در 2 ماه اخیر به 
چشم دیده ایم که اجرای طرح کاپ چه تأثیر مثبتی 
در کیفیت زندگی شــهروندان، برخــورداری اهالی 
از محیط زندگی ســالم و به دور از هر گونه آلودگی 
داشــته است.« درست اســت بخش قابل توجهی از 
مشــارکت کنندگان در اجرای طرح کاپ منطقه 11 
را پدر و مادرها تشــکیل می دهند، اما در این میان 
نمی توان بر ســهم کودکان و نوجوانان محله چشم 
بست. »ســینا دلیلی« یکی از آن داوطلب های فعال 
در منطقه 11 است که به قول دبیر شورایاری محله 
راه آهن، پای ثابت کاپ در محله بوده و است و برای 
مشارکت مردم خیلی تلاش کرده است. او می گوید: 
»عاشق کار داوطلبانه ام و دوست دارم محله ام پاک و 
پاکیزه باشد.« از روزی که طرح کاپ در محله شروع 
شده او هر شب ســاعت 9 در کوچه مقدسی حاضر 
می شود و به اهالی یادآور می کند که وقت قراردادن 

زباله  ها خارج از خانه است. 

معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار منطقه 11 هم با قدردانی از مشارکت 
اهالی کوچه مقدسی در اجرای طرح کاپ می گوید: »طرح کاپ به صورت داوطلبانه و بدون 
برخورداری از امکانات در اختیار منطقه های پایلوت، در منطقه 11 شروع شده و با نتایج 
دلگرم کننده ای هم همراه بوده است. تلاش می کنیم این طرح را تا زمستان امسال در 
ناحیه 4 منطقه 11 و تا پایان سال در کل منطقه تعمیم دهیم.« »کوروش خرد« می گوید: 
»تجربه ثابت کرده است که وقتی امور به مردم سپرده می شود نتایج مطلوب تری حاصل 
می شــود. پیش بردن اهداف و برنامه های شهرداری در قالب پروژه های محلی و جلب 

مشارکت مردم سرعت اجرای پروژه ها و طرح ها را دوچندان می کند.«

از توان 
مردم 
بهره  
بردیم

یک شهروند: 
نباید انتظار داشت 
فقط شهرداری و 

مسئولان شهری به 
فکر حل مشکلات 
شهروندان باشند؛ 

باید خودمان 
آستین بالا بزنیم، 
به میدان بیاییم و 

برای ارتقای کیفیت 
زندگی مان تلاش 

کنیم
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10 7 6 مناطق  بلدیه

سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا
تاش

 چه عواملی باعث شد تا شهرداری تهران 
طرح شهر مجازی را اجرا کند؟ 

مراجعه حداکثری شــهروندان برای تشــکیل و 
پیگیری پرونده شهرســازی، ارائه مدارک و اســناد، 

پیگیری دریافــت مطالبات مالی و حتی 
ثبت شــکایت به صورت حضوری و مکرر 
به شــهرداری موجب شــد تا شهرداری 
تهــران به فکر ارائه طرحی به نام شــهر 
مجازی بیفتد. بنابراین، در نشستی که با 
محور طرح »منطقه غیرحضوری« برگزار 
شد، تورج فرهادی، شهردار منطقه 6، در 
گفت و گو با مدیرعامل ســازمان فن آوری 
اطلاعات و ارتباطات، ابعاد مختلف شهر 
مجازی را بررســی کرد. در حال حاضر، 
منطقــه 6 شــهرداری با هــدف اجرای 
طرح »تهران هوشمند« به عنوان پایلوت 
طرح »منطقه غیرحضوری« شــهرداری 
انتخاب شده و برنامه ریزی های لازم برای 

عملیاتی کردن آن در حال انجام است. 
 کدام سازمان ها در این زمینه به 

شهرداری کمک می کنند؟ 
کارگروهی متشــکل از نمایندگان 2 
مرکــز و با اولویت 3 حوزه شهرســازی، 
درآمد و ملاقات مردمی در حال پیگیری 

این طرح هستند. 

اقدام شود. کارشناسان 
توضیحات  بــا  شهرســازی 

دقیق و ارســال آن با پیامک برای 
ارباب رجــوع می توانند در کاهش مراجعه 

مؤثــر باشــند. اطلاع رســانی در زمینه چگونگی 
دسترسی به ســامانه تهران من و پیگیری وضعیت 
پرونده هــا بــه روش غیرحضــوری و آگاه ســازی 
شهروندان از قوانین و مقررات شهرسازی یکی دیگر 
از این راهکارهاســت. گام بعدی، ایجاد میز خدمات 
الکترونیک یا گفت وگوی مجازی برای تسهیل ارائه 

خدمات غیرحضوری است. 
 چه چشــم اندازی برای این طرح متصور 

هستید؟ 
حرکت به سمت شهروندمداری، ارتقای 
رضایت شهروندان، پوشش تمام فرایندهای 
سازمانی و زیرمجموعه شهرداری تهران و 
توســعه جغرافیایی طرح بــه کل مناطق 
و نواحــی شــهر تهران چشــم انداز ما در 

شهرداری است. 
اجــرا  بــرای   هــر طرحــی 
نیازمنــد مجموعــه ای از الزامــات و 
برای  الزاماتی  چه  زیرساخت هاســت. 

ایجاد شهر مجازی وجود دارد؟ 

 بــرای اجرای طرح 
تاکنون چه اقداماتی انجام 

شده است؟ 
تاکنــون 6 جلســه بــا 
فن آوری  سازمان 

و  اطلاعــــــات 
جلســات  و  ارتباطات 

متعــدد داخلی با حوزه هــای درگیر در 
شــهرداری منطقه 6 برگزار شده است. 
از آنجا که بیشــترین مراجعه شهروندان 
به شــهرداری برای پیگیری امور مربوط 
به شهرســازی و وضعیت پرونده یا حتی 
تشکیل آن اســت با معاونت شهرسازی 
و دفاتر هم جلســاتی برگــزار کرده ایم. 
پیشــنهادهایی که برای کاهش مراجعه 
شهروندان به حوزه شهرسازی ارائه شده 

بود هم جمع آوری شده است. 
 بــا توجه به اینکه بیشــترین 
ساختمان های  به  شهروندان  مراجعه 
امور  پیگیــری  بــرای  شــهرداری 
شهرسازی است، چه راهکاری در این 

زمینه در نظر گرفته شده است؟ 
مقرر شده با برگزاری جلسات مستمر 
بین رؤســای دفاتر و معاونت شهرسازی 
برای حل پرونده ها و مشــکلات موردی 

هماهنگی با معاونت شهرســازی، روابط عمومی، 
معاونت عمران، معاونت خدمات شــهری، معاونت 
مالی و معاونــت اجتماعی، اســتقرار میز خدمات 
الکترونیک و سپس توسعه در سطح نواحی مختلف 
شــهرداری، تشکیل و سازماندهی تیم ارزیابی برای 
اطلاع از رضایت شــهروندان و بررسی صحت ارائه 
خدمات، ایجاد تیم پشــتیبانی و پیگیری 
درخواست های فنی خدمات الکترونیک از 
زیرساخت های مورد نیاز هستند. آموزش 
کارکنان و شهروندان درباره نحوه استفاده 
از خدمات با تبلیغــات محیطی و تأمین 
منابع مالی و تجهیــز منطقه به امکانات 
ســخت افزاری برای اجرای طرح از دیگر 
الزامات هســتند. امیدواریم به زودی همه 
این موارد با هــدف ارائه خدمات بهتر به 

شهروندان و اجرای طرح فراهم شوند. 

معاون شهردار منطقه 6 
از جزئیات اجرای شهر مجازی می گوید 

گـام هوشمنـد 
 در مسیر »شهروندمداری«

اهداف شهر مجازی
کاهش حداقل 80 درصدی مراجعه 

شهروندان به منطقه و دریافت اکثر سرویس های 
شهری بدون مراجعه حضوری به ساختمان های شهرداری  

و با استفاده از درگاه های الکترونیک و دفاتر خدمات الکترونیک 
شهر یکی از اهداف طرح است. کاهش زمان رسیدگی به درخواست ها 
و الکترونیکی شدن فرایندهای کاری داخلی با رویکرد میز خدمت و از 
طریق پنجره واحد، فرهنگسازی در زمینه دریافت خدمات الکترونیکی 
غیرحضوری در شهر و ارتقای سواد الکترونیکی شهروندان و کارکنان 

از اهداف شهر مجازی است. با اجرای این طرح در منطقه ای که 
ارائه دهنده خدمات الکترونیکی غیرحضوری است به بهبود یا 

بازمهندسی فرایندهای کاری و بازنگری در روش ارائه خدمت با 
اهرم زیرساخت  های ارتباطی و سامانه های نرم افزاری کمک 

می شود. همچنین شرایطی فراهم می شود تا شهروندان 
خدمات مورد نیاز خود را بدون نیاز به مراجعه 

حضوری دریافت کنند. 

سید مجتبی کساییان
معاون برنامه ریزی 
و توسعه شهری و 

امور شورای منطقه 
6 تهران

منطقه6

ارتقای رضایت 
شهروندان، 

پوشش تمام 
فرایندهای 
سازمانی و 

زیرمجموعه 
شهرداری 

تهران و توسعه 
جغرافیایی طرح 
به کل مناطق 
و نواحی شهر 

تهران چشم انداز 
ما در اجرای شهر 

مجازی است

 معمولًا شــهروندان برای انجام یکسری امور 
مرتبط با شــهرداری، مراجعه حضوری را ترجیح 
می دهند، چون اغلب تصور می کنند از این طریق 

زودتر به نتیجه می رسند یا سریع تر می توانند 
شکایات خود را به گوش مسئولان مربوطه 

برسانند. این در حالی است که مراجعه 
از  حضوری همیشه راهگشا نیست. 
طرف دیگر، با اعمال محدودیت های  
تردد به علت شــیوع کرونا، حضور 

را  انتقال  زنجیره  فقط  شــهروندان 
گســترده تر می کند. در همین زمینه 
شــهرداری تهران طی سال جاری با 
اطلاعات  فن آوری  ســازمان  کمک 

در حال انجــام اقداماتی برای اجرای 
طرحی به نام شهر مجازی است. اگر این 

طرح که فعلًا در منطقه 6 به صورت پایلوت در 
حال اجراست موفقیت آمیز باشد، در دیگر مناطق 
هم اجرایی می شود و طبق پیش بینی مسئولان 
اجرایی، 80 درصد مراجعه شهروندان به شهرداری 
را کاهش می دهد. با سید مجتبی کساییان، معاون 
برنامه ریزی و توسعه شهری و امور شورای منطقه 
6 تهــران، درباره جزئیات ایــن طرح گفت وگو 

کرده ایم که در ادامه می خوانید.

معصومه حق جو

»شهرمجازی«بهعنوانطرحآزمایشیدرمنطقه6اجرامیشود
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10 7 6 مشارکتمناطق 

سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا

رفاقتی

بسته های معیشتی تا 500 هزار 
تومان 

گروه جهادی الهادی یک گروه بزرگ 
از خیّــران و بچه هــای بســیجی محله 
هاشــمی است که ســال های زیادی در 
الهادی فعالیت های خیرخواهانه  مسجد 
را بــا هدف کمک به نیازمندان و کاهش 
آسیب های اجتماعی در این محله انجام 
می دهنــد. این روزها با توجه به شــیوع 

بیماری »کوویــد 19« فعالیت اعضــای این گروه 
خیریه برای زدودن غم و اندوه از چهره همســایه ها 
پررنگ تر از همیشه شده است. مدیر محله هاشمی 
این را می گوید و سر صحبت را درباره اقدامات گروه 
جهادی الهادی باز می کند: »تقریباً یک گروه 200 
تــا 300نفره واتس اپی از اهالــی و خیّران با عنوان 
گروه جهادی الهادی داریم. بیشتر برنامه ها و کارها 
از طریق همین گروه اطلاع رسانی می شود. یکی از 
فعالیت های انسان دوستانه و خیرخواهانه این گروه 
جمــع آوری کمک ها نقدی برای تهیــه اقلام مورد 
نیاز نیازمندان و اقشــار آسیب پذیر است. البته این 
نیازمندان از طریق سرای محله هاشمی، شناسایی 
و اولویت بندی شده اند. برای میزان کمک های نقدی 
هیچ سقفی در نظر نگرفته ایم. خیّران با هر توانایی 
مالی از 1000تا 10 میلیون تومان حتی مبالغ بیشتر 
هم می توانند کمک کنند و در این کار خیر سهیم 
شوند و گوشــه ای ازکار خدمت رسانی به خلق خدا 
را به دســت گیرند.« به گفته »ناصر احدپور«، بعد 
از جمع آوری مبالــغ، به ویژه در این روزهای خاص، 
برای نیازمندان اقلام معیشتی تا مبلغ حداقل 500 
هــزار تومان خریداری و بســته بندی می شــود، از 
بنشــن و حبوبات، ماکارونی، برنج و گوشت گرفته 
تا مرغ و پنیر و روغن از ســوی اعضای خیریه تهیه 
و توزیع می شــود. البته کمک های غیرنقدی را هم 

می پذیریم به شرط اینکه تعدادشان زیاد 
باشد. برای مثال اگر فردی نذر توزیع 60 
بسته چای یا بیشتر را داشته باشد، این 

کمک غیرنقدی مورد تأیید ماست. 

کمک ها مقطعی نیست 
بعــد از تهیــه و بســته بندی ارزاق 
معیشــتی از سوی اعضای گروه جهادی 
الهادی)ع(، برای حفظ شأن همسایه ها، 
به ویژه خانم های کم درآمد، این بسته ها در ساعت های 
پایانی شب توســط تعدادی موتورسوار بین اهالی 
محله هاشــمی توزیع می شود. »ناصر حشمتی« از 
اهالــی خیابان مالک اشــتر و عضو گــروه جهادی 
الهادی)ع( با بیان این مطلب از استمرار و پیوستگی 
کمک های معیشتی با هدف حمایت و توانمند سازی 
اقشار کم درآمد و آسیب پذیر می گوید: »همه تلاش 
ما این است تا در این بسته اقلام مورد نیاز و مایحتاج 

  سایه سیاه »کووید 19« بر سر کره خاکی پهن است. این بیماری در آستانه حضور یک ساله اش بی توجه به 
صدمات و آسیب های جبران ناپذیر همچنان می تازد. در این روزهای کرونایی مشاغل زیادی صدمه دیده اند 
و کسب و کار بسیاری از افراد تعطیل شده است و تعطیلی، تبعات زیادی را برای خانواده های صدمه دیده 
از بیماری »کووید 19« و اقشار آسیب پذیر به همراه داشته است. به همین بهانه، جمعی از خیّران و اعضای 
گروه جهادی مسجد الهادی)ع( محله هاشمی برای کمک به خانواده های بی بضاعت و کم درآمددر این 
روزهای سخت در قالب کمک های مؤمنانه، بسته های معیشتی ارزاق تهیه و توزیع می کنند. در این گزارش 

سری به مسجد الهادی)ع( زدیم و از چند و چون این کار خداپسندانه پرسیدیم. 

بهاره خسروی

 کمک های مؤمنانه اعضای گروه جهادی الهادی)ع(
در روزهای کرونایی به نیازمندان محله هاشمی

ای که دستت می رسد 
دستی بگیر!

توزیع بسته های 
بهداشتی 

بیماری »کووید 19« باعث تغییر 
سبک زندگی و اضافه شدن بسته های 
بهداشتی به سبدخرید  هر خانواده 
شده است. تهیه الکل، ماسک، 
دستکش و مواد ضدعفونی کننده برای 
سالمندان و افراد معلول و آسیب پذیر 
شاید کار چندان راحتی نباشد. توزیع 
بسته های بهداشتی در کنار ارزاق 
معیشتی میان نیازمندان از دیگر 
فعالیت های گروه جهادی الهادی 
است. دبیر شورایاری محله هاشمی 
در این باره توضیح می دهد: »بسیاری 
از خانواده های ساکن در محله 
هاشمی توانایی تأمین هزینه های 
اولیه زندگی شان را ندارند. با توجه به 
شرایط این روزها هزینه خرید اقلام 
بهداشتی هم به نیازهای آنها اضافه 
شده است. هدف توزیع بسته های 
بهداشتی حمایت از نیازمندان است 
و رعایت بهداشت. برای مثال، ماه 
گذشته بر اساس فهرست اولویت 
نیاز ها، در کنار بسته های معیشتی، 
بسته های بهداشتی هم در میان 60 
خانوار ساکن محله توزیع شد.« به 
گفته »محمدمحسن کرباس باف«، 
مهم ترین علت تداوم این کار 
خداپسندانه حمایت و حضور خیّران 
است؛ خیّرانی که کار بچه های گروه 
را باور کردند و فهمیدند نیت ما جز 
خدمت به خلق خدا و نشاندن گل 
لبخند بر چهره اهالی نیست. 

اولیه روزمره تهیه شود. از همه مهم تر اینکه کمک ها 
مقطعی فقط در اعیاد و مناسبت های خاص نباشد. 
خوشبختانه با همراهی خیّران این کمک همچنان 
مستمر است. به ویژه در این روزهای حساس شیوع 
بیماری »کووید 19 « اقشار آسیب پذیر، خانواده های 
بیماران کرونایی، زنان سرپرســت خانوار و... بیش 
از همیشــه نیاز به کمک دارند. ناگفته نماند که در 
این میان کســب و فروشندگانی که در جریان این 
کار قرار می گیرند هم همراهــی خوبی با ما دارند. 
بســیاری از آنها قیمت اجناس را بدون ســود با ما 
حساب می کنند.« کمک به کارگران فصلی با توزیع 
بسته های معیشتی و ارائه مبلغی به عنوان دستمزد، 
ارائه خدمات مشاوره ای به اهالی به فراخور نیازها و 
سبک زندگی شان از دیگر فعالیت های نیکوکارانه ای 

است که حشمتی به آن اشاره می کند. 

مشارکت پر رنگ خیّران 
این روزها نوسانات بازار و تغییر لحظه ای قیمت ها 
باعث آشفتگی اقتصادی و معیشتی شهروندان شده 
است،  اما کمک های مردمی خیّران محله هاشمی از 
همیشه پر رنگ تر شده است. »امید راسخ دوست« 
از همســایه های مــا در خیابان مرتضــوی و دیگر 
عضــو گروه جهادی الهادی با بیان مطلب می گوید: 
»این روزها مردم به ویژه خیّران هوای همسایه ها و 
نیازمندان را دارند و با کوچک ترین فراخوانی از سوی 
مقام معظم رهبری یا ســتاد کرونا برای کمک های 
مؤمنانه به سرعت دست به کار می شوند. اینکه مبلغ 
کمک ها چه میزان است یا نقدی و غیرنقدی بودن 
آنها چندان مهم نیســت. اصل همدلی و همیاری 
است و کمک بی منت در این روزهای سخت.« این 
هم محلی ما در ادامه با اشاره به پای کار بودن خیّران 
در هر شرایط و اوضاع اقتصادی می گوید: »در میان 
اعضا خیّرانی داریم که در صورت هرگونه کمبود یا 
احســاس نیاز مالی به بهترین نحو ممکن پای کار 
هســتند تا همسایه های ما در این روزهای کرونایی 

شرمنده اهل و عیال نشوند.«

ناصر احدپور
مدیر محله هاشمی

محمدمحسن 
کرباس باف
دبیر محله

منطقه10
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سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا

رفاقتی

 »محمدحســین ســعید« 
و  گرافیــک  دانش آموختــه 
کارشناس ارشد تئاتر از دانشگاه 
سوره است. می گوید چند سال 
است تجربه نقاشی دیواری در 
شهر و همکاری با شهرداری را 
دارد؛ از جملــه در منطقه های 
1۴، 12 و 20. تجربه او در قالب 
فراخوان طرح های اســتقبال از 

بهار و ماه مهر رقم خورده اســت. آن طور که او می گوید 
نقاشــی دیواری در خیابان خواجه نصیــر از پروژه های 
ریزمقیاس شهرداری است که در مناطق مختلف تهران 
انجام می شود. شروع کار سعید در منطقه 7 با فراخوانی 
بوده که از سوی شهرداری اعلام شده است. او می گوید: 
»ما 2 یا 3 طرح برای شهرداری منطقه 7 فرستادیم که 
پذیرفته شــدند و به این ترتیب کار شروع شد.« سعید 
توضیح می دهد: »تقریباً 2 هفته اســت کار رنگ آمیزی 
دیوارهــای خیابان خواجه نصیر را شــروع کرده ایم. این 
دیوارهــا کوچک و زیــر صد مترمربع هســتند.« از 12 
دیواری که قرار اســت رنگ آمیزی شوند، تا حالا کار 5 
دیوار تمام شده است. سعید درباره این طرح ها می گوید: 
»طرح های ما طرح های هندســی هستند که با استفاده 
از رنگ های شاد اجرا می شوند. از رنگ های شاد استفاده 
می کنیم برای اینکه مردم به دلیل شــرایط اقتصادی و 
شیوع کرونا وضعیت روحی خوبی ندارند. به همین دلیل 
خواستیم با این کار فضایی شاد در محله ها ایجاد کنیم تا 

روحیه مردم هم بهتر شود.« 
او البته در این کار تنها نیست. گروهی تحصیل کرده 
در رشــته نقاشــی در این کار کنار او هستند؛ گروهی 
پنج نفره که طراحی ها را هــم با انجام داده اند و در اجرا 
هم با هم تعامل دارند. سعید با بخش زیادی از کارهای 
زیباســازی در تهران که پیش از این انجام شده، موافق 
اســت: »انتخاب هایــی که از میان هنرمنــدان و کارها 
در مناطــق مختلف تهران انجام می شــود، بر اســاس 
سیاست های ســالانه ای است که شــهرداری در پیش 
می گیــرد. تا جایی که من اطلاع دارم، شــورای هنری 
متشــکل از هنرمندان و استادان دانشگاه ها این کارها را 
انتخاب می کنند. البته بر این انتخاب هاگاه نقدهایی هم 
هســت و کارهای ضعیف هم دیده می شود، ولی بیشتر 

کارهای انجام شده قابل دفاع هستند.«
او از شــهرداری برای طــرح تهران رنگی 
تشکر می کند و می گوید: »صد در صد انجام 
چنین طرح هایی در تهران تأثیرگذار اســت. 
همیــن دیواری کــه به تازگــی روی آن کار 
می کردیم، کثیف و خاکستری بود. اما روزهای 
بعد وقتــی اهالی از خانه بیــرون می آمدند، 
بــا دیواری رنگــی و زیبا مواجه می شــدند. 
این اتفاق حتماً در خلــق و خو و رفتارهای 
اجتماعی آنها تأثیرگذار اســت. روزهای اولی 

که برای رنگ آمیزی با شهرداری کار می کردم، تأکیدی 
بــر اســتفاده از رنگ های شــاد نبود. طرح هــا معمولًا 
خاکســتری و ترکیب رنگ های مکمل بود. ولی رویکرد 
تازه شهرداری در استفاده از رنگ های شاد، بر زیبایی و 

ایجاد چشم انداز چشمنواز شهری مؤثر است.« 

هدف:تبلیغ برای استفاده از دوچرخه
در کنار این نقاشــی های دیواری المان ها و کارهای 
حجمی  هم در محله خواجه نصیر انجام شــده است. از 
جمله نماد دوچرخه سوار که مقابل سرای محله نظام آباد 
می توان دید و این جزئ 22 نماد فلورسنتی دوچرخه 
است که در مناطق مختلف تهران و از جمله منطقه 7 
کار شــده است. این نماد کار »زهرا پنده« است که آن 
را در همین پروژه زیباســازی خیابان خواجه نصیر ارائه 
داده اســت. او دانش آموخته ارشــد نقاشی است و 15 
سال تجربه نقاشی و برگزاری نمایشگاه و البته همزمان 
نقاشی دیواری دارد. او درباره نماد دوچرخه سوار و ایده 

آن می گویــد: »با توجه به اینکه سیاســت 
دکتر حناچی، شــهردار تهران، تبلیغ برای 
اســتفاده از دوچرخه اســت و مســیرهای 
زیادی هم در تهران برای این کار ســاخته 
شده، در این نمادها هم از دوچرخه استفاده 
کردیم. چه در نمادهای فلورســنتی که در 
مناطق مختلف تهران کار شد و چه در نماد 
دوچرخه ســوار مقابل سرای محله، هدفمان 
تبلیغ برای استفاده از این وسیله بود.« پنده 

می گوید در این نماد دوچرخه ورزشــی 
را انتخــاب کرده و دوچرخه ســواری که به طور 

حرفه ای این کار را می کند. دلیلش هم برای 
این کار این بوده که در سرای محله نظام آباد 
رشــته های مختلف ورزشــی کار می شود. او 
دربــاره ماده استفاده شــده در این نماد هم 

توضیــح می دهــد: »در این نمــاد از فلز 
استفاده کردیم و طرح هم دفرمه است. 
در واقع ساده شــده یک دوچرخه است. 
رنگ قرمــز را هم بــه 2 دلیل انتخاب 
کردم. یکی اینکه رنگ پرانرژی اســت 

و با دوچرخــه هماهنگی دارد و بعد 
هم دیوار پشــت این نماد که دیوار 
سرای محله است، با رنگ های ملایم 
رنگ آمیزی شده و قرمز خودش را در 
میان آن رنگ ها نشــان می دهد. پایه 
دوچرخه هم آبی اســت، برای اینکه 

آرامش دوچرخه سواری را القا کند.«

  عزم شهرداری مدتی است جزم شده تا تهران شکل زیباتری پیدا کند. این طرح را هم با کارهای کوچک 
و از محله ها شروع کرده و البته محله های منطقه 7 هم بخشی از این طرح هستند. در این منطقه محله هایی 
با بافت فشرده و دیواره های خاکســتری و دودگرفته وجود دارند که هدف شهرداری برای رنگ آمیزی و 
زیباسازی اند. تازه ترین این طرح ها در خیابان خواجه نصیر در حال اجراست. اگر ساکن این محله باشید، 
به طور حتم با خانه های فرسوده و دیوارهای غبارگرفته روبه رو هستید و طبیعی تر این است که به آن عادت 
کرده باشید. اما در روزهایی که دور نیستند، طرح و نقش های رنگی روی این دیواره ها خواهد نشست و در 
بعضی جاها همین حالا هم این نقاشی های دیواری و کارهای حجمی  را می توانید ببینید. این آثار پرداخته 

هنرمندانی است که تجربه این کار را دارند و در این روزها مشغول کارند. 

شقایق عرفی نژاد

 گپی با هنرمندانی که نقاشی 
و نمادهای حجمی را به محله آورده اند

پیشکش های رنگین 
به اهالی

 رئیس اداره زیباسازی 
منطقه 7 تاکید کرد

اجرایپروژههای
کوچکمقیاسبرای
زیباسازیمحلهها

اداره زیباسازی منطقه 7 برای بهبود 
سیما و منظر شــهری و در ادامه اجرای 
پروژه های کوچک مقیاس محلی با توجه 
به نیازســنجی و کارشناسی انجام گرفته 
در محله های کم برخــوردار نواحی یک، 
2 و 5 اقــدام بــه اجرای حــدود هزار و 
۴00 مترمربع نقاشی دیواری با طرح های 
مصــور روی دیوراه هــای بدمنظــر در 

ی  ن ها با خیـــــا
و  خواجه نـــــصیر 
کرده  مطلب نــژاد 
اســت. در این بین 
و  شــورایاران  نظر 
نیز  محله ها  سرای 
اســت  بوده  مطرح 
در جلســات  کــه 
داشــته اند  حضور 

و این نیازســنجی ابتدا از ســوی خود 
شــورایان و مدیــران ســرای محله ها 
صورت گرفت. از طرف دیگر، با توجه به 
سیاست های شــهرداری تهران مبنی بر 
لزوم فرهنگسازی و استفاده از دوچرخه 
بــرای کاهــش آلودگی هــوا و افزایش 
زیباسازی  اداره  شــهروندان،  ســلامت 
اقدام به اجرای طــرح نمادین دوچرخه 
رنگ هــای  از  اســتفاده  بــا 
پروژکتورهای  و  فلورســنت 
در جـــــداره های  یــو. وی 
در  صیاد شــیرازی  بزرگراه 
قالــب پروژه های کوچک 
مقیاس محلی کرده 
همچنین  اســت. 
فلــزی  المــان 
دوچرخه ســوار و 
دیواری  نقاشــی 
مقابل سرای محله 
اجرایــی  نظام آبــاد 
حال  در  اســت.  شده 
300 متر  تقریباً  حاضر 
اجرا  دیواری  نقاشــی 
شده اســت و بقیه نیز 
تا یک ماه آینده انجام 

می شود. 

زهرا پنده
کارشناس ارشد نقاشی

محمدحسین سعید
دانش آموخته گرافیک

محمد گودرزی 
رئیس اداره زیباسازی 

منطقه 7
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سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا
توکلی

هتل لاله مثل همیشــه بــا نورپردازی هایش 
توجــه هر عابــری را جلب می کنــد. در ورودی 
پارک 2 نگهبان در کیوســک در حال صحبت اند 
و عبور و مرور افرادی را که وارد پارک می شــوند، 
با نیم نگاهی زیر نظر دارنــد. نیمکت های ابتدای 
ورودی پر هســتند. در گوشــه و کنــار، گربه ها 
یا در حال غذا خوردنند یا پشــت ســر رهگذران 
بــرای گرفتن غذا خودشــان را لــوس می کنند. 
نیمکت هایی که با فاصله زیاد جانمایی شــده اند، 
جــا برای نشســتن ندارند. کمی جلوتــر، بعد از 
بستنی فروشی و زمین اسکیت، 2 خانم ماسک زده 
در تاریکی روی نیمکت نشسته اند. سر صحبت را 
با آنها باز می کنم. آذر شــفیعی از زمانی می گوید 
که چهارده ساله بوده و شــاهد افتتاح پارک لاله: 
»روز افتتاح پارک لاله من هم حضور داشــتم. آن 
زمان پارک با کاشت لاله های رنگارنگ تزیین شده 
بود.« شفیعی می گوید: »تا چند سال قبل که در 
بیمارستان امام خمینی)ره( مشغول کار بودم، بعد 
از کارم گاهی به این پارک ســر می زدم. آن زمان 
اینجا سرســبزتر و تمیزتر بود. فضای سبز حس 
طــراوت و تازگی ایجاد می کــرد. ولی حالا از آن 
روزها خبری نیســت.« چند گربه با فاصله دور و 
نزدیک از ما نشسته اند و بعضی هایشان هم مشغول 
به نیش کشــیدن چیزهایی 
آنها ریخته  برای  هستند که 
شده اســت. از نظر شفیعی، 
غــذا ریختن بــرای گربه ها 
فضای پارک را آلوده می کند: 
»پــارک لالــه از نظر حفظ 
نظافت خیلی ضعیف اســت. 
همین غذایی که برای گربه ها 
ریخته می شود، مخصوصاً اگر 
گوشت خام هم باشد، باعث جمع شدن حشرات 
می شود و علاوه بر اینکه محیط را آلوده می کند، 
برای سلامتی انسان ها هم مشکل ساز است.«این 
خانم بازنشســته، غرفه های بازارچــه را نیازمند 
ساماندهی می داند و می گوید: »این غرفه ها اصلا 
زیبایــی بصری ندارند. همه اصنــاف با بی نظمی 

و بدون ســاماندهی مشــخص در کنار هم چیده 
شده اند و جذابیتی برای بیننده ندارند. برای مثال، 
غرفه های فروش آبمیوه و بستنی بهتر است در یک 
قسمت مشخص متمرکز باشند.« به گفته شفیعی، 
به علت اینکــه اطراف پارک لالــه چندین هتل 
هســت، تا پیش از شیوع کرونا که هنوز توریست 
وارد کشــور می شــد، قرارگیری مجســمه های 
مشاهیر کشور در قســمت های مختلف و احداث 
آب نما می توانســت در جذب آنها تأثیرگذار باشد. 
حتی اگر غرفه های دائمی عرضه صنایع دستی برپا 
شــود، علاوه بر درآمدزایی در جذب گردشگر هم 

مؤثر است. 

امکانات ورزشی کم 
است

هــم  فاطمــه  ســالار 
دوســتش  صحبت هــای 
را تأییــد می کنــد. کمی 
می آورد  پایین  را  ماسکش 

  این روزها، با ایجاد محدودیت در   تردد، اغلب برای رفع کســالت روزمرگی های کرونایی به پارک ها 
سری زده ایم. پیاده روی و تماشای طبیعت خزان زده پارک ها حال و هوای هر بیننده ای را عوض می کند. 
در منطقه 6 تهران هم پارک 35 هکتاری لاله نه تنها هم محله ای ها، بلکه بیشتر کسانی را که در مرکز و 
شرق تهران ساکن اند به سمت خود می کشد. عصر یک روز پاییزی برای لذت بردن از هوای نیمه خنک 
آبان و تهیه گزارشــی از کم و کاستی ها و داشته های یک محیط شهری، پارک لاله را انتخاب می کنم. 
با پشــت سر گذاشتن شلوغی و ترافیک غروب، زمانی که به خیابان فاطمی می رسم، هوا کاملًا تاریک 

شده است.  

معصومه حق جو

 ظرفیت ها و آسیب هاي بوستان 35 هکتاري
 در گفت وگو با شهروندان و مسئولان 

لاله روشن تر می شود

ایمنسازیکمربندیپارکباتأمینروشنایی

ضرورتایجادفضایورزشاختصاصیبرایبانوان
»افرادی که برای ورزش صبحگاهی می آیند اکثراً 
جزو ورزشکاران ثابت این پارک هستند. اما مشکل ما 
مربوط به عصرهاست که معتادان و کسانی که ظاهر 

و رفتار مناسبی ندارند، وارد پارک می شوند.«
ســاهره ســردابی که مربی یــک گروه 
پانزده نفره از بانوان ورزشــکار محله اســت 
با بیان این مطلب می گوید: »ســال ها قبل، 
چادری در قســمتی از پارک که ورودی آن 
از خیابان حجاب است برپا کردند تا بانوان 
بتواننــد به راحتی و بــدون حجاب ورزش 
کننــد. این چادر یک ســال بیشــتر دوام 
نیاورد. متأسفانه بعد از مدتی توسط برخی 
افراد پاره شد و دیگر برای ما قابل استفاده 

نبود. با توجه به وسعتی که این پارک دارد بهتر بود 
قسمتی به صورت مجزا به ورزش بانوان اختصاص پیدا 
می کرد. مکانی که امنیت آن توســط نگهبان برقرار 

باشد.«

این بانوی ورزشــکار بیان می کند: »بهتر اســت 
محدوده فعالیت ورزشــکارانی که مشغول والیبال یا 
گل کوچک و... هســتند، با فنس  و کشیدن دیواره از 
کسانی مثل ما که صبح ها به خصوص در حال ورزش 
صبحگاهی هســتیم، جدا شود. چندین 
بار این توپ های سنگین سمت ما پرتاب 
شده و ممکن اســت باعث ضربه به سر 
افراد و آســیب جدی شــود.« نقاط کور 
فقط در شب های پارک لاله تهدیدکننده 
امنیــت شــهروندان نیســت. ســاکن 
بیست ســاله محله در این بــاره توضیح 
می دهد: »صبح ها پشت آمفی تئاتر ورزش 
می کنیم. معمولًا چندین معتاد در گوشه 
و کنار خوابیده اند. بقایای آتشی که روشن کرده اند و 
مواد غذایی که استفاده کرده اند، محیط را کاملًا آلوده 
می کند. كاش کســی بود که به این افراد رسیدگی و 

در صورت نیاز آنها را به گرمخانه منتقل مي كرد.«

ساهره سردابی
مربی ورزش ایستگاه 

آوای لاله

آذر شفیعی
شهروند بازنشسته

فاطمه  سالار
شهروند

اکثر شــهروندان از کم نور بودن قسمت شمالی پارک لاله گلایه دارند. در همین 
زمینه شهرداری تهران برای ایمن سازی این قسمت که در اصطلاح به آن کمربندی 

گفته می شــود، اقدام کرده است. رئیس اداره فضای سبز شهرداری منطقه 
6 می گوید: »این کار تقریباً اقدام جدیدی در شهرداری تهران است و مقرر 
شــده تا از تیرهای برق سیمانی اســتفاده کنیم.« با این اقدام شهرداری، 
روشــنایی قسمت کمربندی اســتاندارد می شــود. مهدی کاوه می گوید: 
»انجمن برق و الکترونیک ایران مستقیم روی این کار نظارت دارد. تاکنون 
100 تیر برق نصب شــده اســت و طی ۴ تا 5 روز آینده نصب سرچراغ ها 
و لامپ ها و... هم انجام می شــود.«پارک و مخصوصاً تجهیزات و تأسیسات 
برق این پارک فرسوده شده و نیاز به نوسازی دارد. رئیس اداره فضای سبز 
شهرداری منطقه 6 از شهروندان خواست با اطلاع رسانی کاستی های موجود، 
بــرای  را  شــهرداری 

شناسایی نقاط ضعف یاری 

کنند: »از گشــت های شب هم خواســته ایم اگر در قسمتی نور کافی وجود نداشت 
به ما اعلام کنند تا اصلاحش کنیم.«عده ای طرفدار گربه های پارک لاله هســتند و 
عده دیگر مخالف حضورشان: »برای رفع این معضل دستگاه غذاساز گربه 
در پارک لاله نصب کردیم که رویکرد زیســت محیطی هم داشــت. اما با 
استقبال شهروندان مواجه نشد. حتی اطلاع رسانی هم در این زمینه انجام 
شد، ولی متأسفانه شاهد هیچ گونه همکاری از جانب شهروندان نبودیم.« 
طرفداران گربه ها در هر مکانــی برای آنها غذا می ریزند و محیط را آلوده 
می کنند. رئیس اداره فضای ســبز شهرداری منطقه 6 درباره کمبود نیرو 
برای حفاظت از پارک هم بیان می کند: »قبلًا 3 شیفت نیرو در پارک لاله 
مستقر بود. ولی الان با کمبود نیرو مواجهیم. البته قبول داریم که با تعداد 
کم نیرو، امنیت کامل پارک تأمین نمی شــود، ولی حداقل سعی کرده ایم 
شــب های پنجشــنبه و جمعه تعداد نیروها را افزایش دهیم.«پارک لاله 
درختان کهنسال و سایه انداز زیادی را در خود جای داده است. کاوه می گوید: »تا 

جای ممکن، گل و گیاه متناسب با فصل هم کاشته شده است.«

 مهدی کاوه
رئیس اداره فضای 

سبز شهرداری 
منطقه 6
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با لبخند ســلامم را جواب می دهــد و می گوید: 
»من پــادرد دارم و گاهی به دســتور دکتر برای 

غروب ها  کوتــاه،  پیاده روی 
بــه پــارک می آیــم. کاش 
نیمکت ها بیشتر بود. بعضی 
صندلی  مجبــورم  اوقــات 
تاشــو همراهم بیاورم.«زهرا 
شــیراکبری هم از امکانات 
ورزشــی و تفریحــی پارک 
گلایــه دارد: »این امکانات 
خیلی کم اســت. گاهی که 
نــوه ام همراهم اســت باید 

برای رســیدن به زمین بازی، با این درد پا، مسیر 
طولانــی را پیاده بروم. وقتی هــم به زمین بازی 
می رسیم مدام باید حواسم به او باشد تا در نور کم 

محوطه خطری تهدیدش نکند.«
به گفته شیراکبری، اگر سرویس های بهداشتی 
با فواصل کم در پارک جاگذاری می شــدند، برای 

سالمندان و کودکان بهتر بود. 

وسایل بازی استاندارد نیست
در کنار زمیــن بازی کودکان، پدری دســت 
دخترش را گرفته تا از لبه مارپیچ ســیمانی عبور 
کند و نیفتد. محمدعلی ساروقی می گوید: »معمولًا 
بعد از پایان کارم، حدود ساعت 6، دخترم را برای 
بازی به این پارک می آورم. ولی پاییز و زمســتان 
چون هوا زودتر تاریک می شــود، نبود روشــنایی 
کافی در زمین بازی برای من و دخترم آزاردهنده 
اســت. باید زمین بازی نورپردازی و وسایل بازی 

تعویض و استاندارد شود.«
بازی  زمین های  از  یکی 
پارک،  مرکــز  در  کودکان 
یکــی در شــمال غرب و 
دیگری در غرب پارک قرار 
دارد. ساروقی با بیان اینکه 
زمین ها مشکل ایمنی دارند، 
»کفپوش  می دهــد:  ادامه 
و بعضی وســیله های بازی 
کفپوش ها  دارند.  مشــکل 

باید تعویض شوند. چون پستی بلندی زیادی دارند 
و هنــگام بارندگی در این پســتی و بلندی ها آب 
جمع می شــود، پای کودکان گیر می کند و باعث 
زمین خوردن آنها می شــود. هیــچ محافظی در 
وسایل بازی وجود ندارد. حتی هنوز وسایل بازی 
قدیمی به طور کامــل از زمین های بازی کودکان 

جمع آوری نشده است.«

پرونده

سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا
توکلی

و می گوید: »لالــه با این که جزو پارک های بزرگ 
است، ولی امکانات ورزشی اش، با توجه به مساحتی 
که دارد، بســیار محدود است. در قسمت هایی که 
وسایل ورزشی قرار دارد، حتی نور به میزان کافی 
نیست.« از نظر این شهروند، اگر نیمکت های پارک 
رنگ آمیزی های شاد داشته باشند و با تعداد بیشتر 
و در فواصل معین جا گذاری شــوند در جذب هر 
رهگذری مؤثرند. سالار از فضای سبز پارک گلایه 
می کند: »فضای سبز پارک نیاز به رسیدگی دارد. 
با توجه به اینکه هوا رو به سردی می رود، به جای 
گل آرایی، شــهرداری می تواند حداقل فضای سبز 

ورودی پارک لاله را با چمن آراسته کند.«

فواصل  زیاد سرویس های بهداشتی
از این 2 شهروند خداحافظی می کنم و راهم را 
ادامه می دهم. چند پسر نوجوان دارند گل کوچک 
بازی می کنند. خانم مســنی هــم به تنهایی روی 
یکی از نیمکت ها نشسته است. برای رفع خستگی، 
پیدا کردن این نیمکت نیمه خالی غنیمت اســت. 

شرایطآسیبزابایدازبینبرود
برای در میان گذاشــتن گلایه هایــی که از زبان 
شهروندان شنیده ام با امین خسرویار، دبیر شورایاری 
محله کشــاورز، به او تلفن می کنم. او هم گفته های 

شهروندان را تأیید می کند: »نورپردازی در 
پــارک لاله ضعــف دارد و در برخی نقاط، 
کمبــود نور، فضــا را برای سوءاســتفاده 
خــلاف کاران مهیا کرده اســت. باید این 
وضعیت اصلاح شــود. شلوغ شدن پارک و 
حضــور اهالی هم عرصه را بــر افراد ناباب 
تنــگ می کنــد. اولویت شــهرداری باید 
فراهــم کردن امکانات فضای عمومی برای 
باشــد.« خسرویار  استفاده مطلوب مردم 
بیــان می کنــد: »در ضلع شــمالی، هتل 

لاله را داریم و در جنوب، هتل اســپینانس. با توجه 
بــه قرارگیری پــارک لاله در نزدیکــی این هتل ها 
می توانیم از ظرفیت های آن برای جذب گردشــگر 
اســتفاده زیادی کنیــم، البته بعــد از کرونا.«پارک 
لالــه ۴ ضلع دارد که به گفته امین خســرویار، اگر 
در هــر ضلع، کافه کتاب ایجاد شــود هم محلی امن 
برای گذران اوقات فراغت جوانان فراهم شــده و هم 
اقدامی فرهنگی صورت گرفته است. او معتقد است 
کــه ظرفیت های فرهنگی و تفریحــی در این پارک 
مغفول مانده اســت. طرح هایی هم که داده می شود 
به نتیجه نمی رســد. دبیر شــورایاری محله کشاورز 
می افزاید: »به عنوان مثال، ایجاد آب نما یا رســتوران 
یا فضای بازی مدرن برای بچه ها و حتی بزرگسالان 
باعث استفاده درســت از این پارک می شود. اطراف 
پارک هم رســتوارن های زیادی وجــود دارد. ولی با 
توجه به شــیوع کرونا می توانیم با ایجاد رستوران در 
فضای باز برای شهرداری هم کسب درآمد کنیم.«او 
اضافه می کند: »تعهدی اجتماعی بر دوش ماســت، 
ولی واقعاً به عنوان نمایندگان مردم از این پیگیری ها 

و به نتیجه نرسیدن ها خسته شده ایم. مسئولان برای 
رفع این مشــکلات چنان که باید کمک نمی کنند. 
چقدر بگوییم؟ چقدر پیگیری کنیم؟خسرویار ادامه 
می دهد: »برای مثال، شــهرداری از عقب 
افتادن پرداخــت بهای برق حرف می زند 
و این کــه با کمبود درآمد رو به رو اســت. 
بنابرایــن، درآمــد را می توانــد با همین 
رستوران ها یا کافه کتاب ها در پارک ایجاد 
کند. پیشــنهاد دادم کــه اطراف حوض 
مثل کشــورهای خارجی،  پارک لالــه، 
چندین رستوران و کافه خوب در فضای 
باز بســازند، در مکان های مختلف پارک، 
زمین بازی مــدرن ایجاد کنند یا زمینی 
برای والیبال، بدمینتون یا تنیس ایجاد شــود. ولی 
تاکنون آن طور که باید اقدامی انجام نشــده اســت. 
پارک لاله فضای مناسبی دارد، ولی استفاده شایسته 

از ظرفیت های آن نمی شود.«

ساماندهیافرادبیخانمانتوسطگشتآسیبهایاجتماعی
»بعضی افراد بی خانمان و کارتن خواب توســط گشت آسیب های اجتماعی ساماندهی 
می شوند.« معاون اجتماعی و فرهنگی شهردار منطقه 6 با بیان این مطلب می گوید: »برای 
جمع آوری و ســاماندهی این افراد بیشــتر اوقات از 2 تا ۴ بامداد گشت های آسیب های 
اجتماعی در پارک مستقرند.«حبیب الله  غفوری توضیح می دهد: »یک مأمور نیروی انتظامی 
و یک مددکار اجتماعی، گشــت آسیب های اجتماعی را همراهی می کنند. بعد از مشاوره 

اولیه توسط مددکار، افراد کارتن خواب و بی خانمان به مددسرا فرستاده می شوند.«
به گفته معاون اجتماعی و فرهنگی شهردار منطقه 6، کسانی که از شهرستان به عنوان 
همراه بیمار شناخته شوند هم در همراه ســرای بیمارستان امام خمینی)ره( اسکان داده 
می شوند. معتادان متجاهر، خرده فروشان و مصرف کنندگان مواد باید توسط نیروی انتظامی 

جمع آوری شوند. 

کاهشآسیبهاباگشتدائمیپلیس

ایمنسازیکمربندیپارکباتأمینروشنایی

غلامرضا تنها، مسئول خانه دوام و ایمنی محله جمالزاده و 
جانشین دبیر شورایاری همین محله، هم تاریکی پارک را تأیید 
می کند: »پارک نور کافی ندارد. نور به اندازه ای ناکافی اســت 
که خود من جرئت پیاده روی در برخی قسمت ها را ندارم. در 
شمال غربی پارک لاله که روبه روی فروشگاه اتکاست، محلی 
وجــود دارد که جوان ها برای والیبال و پینگ پنگ و تنیس به 
آنجا می آیند. وقتی هوا تاریک می شود هیچ  نوری این محوطه 
را روشــن نمی کند.« تنها ادامه می دهــد: » از ۴ عصر تا 12 
شــب پارک به پاتوق تعدادی از خلافکاران و معتادان تبدیل 

می شــود. ورود شهرداری و نیروی انتظامی 
در حل این معضل مؤثر است. قبلًا گشت های پلیس با ماشین در 
پارک مستقر بودند. این حضور موجب شده بود تعداد خلافکاران 
کم شود. اگر گشت پلیس به صورت دائم در پارک مستقر باشد 
از میزان آســیب های اجتماعی در این محیط کم خواهد شد.«  
جانشــین دبیر شورایاری محله جمالزاده به کمبود تعداد نیروی 
پلیس هم اشاره می کند و می گوید: »چندین بار گوشی افرادی 
که در حال خروج از پارک بوده اند، دزدیده شده است. به کلانتری 
1۴7 اطــلاع داده ایم، ولی اعلام کردند که نیروی ثابت به تعداد 
کافی ندارند که جلو پارک مســتقر کنند.«با تاریک شــدن هوا 
کــم و بیش یکی  ـ دو نفر از مأموران نیروی انتظامی را می بینم 
کــه در پیاده روهای کم نور پارک قدم می زنند . گاهی در مســیر 

مکث می کنند و دوباره به راهشان ادامه می دهند. سهیلا 
نوری، مدیر ســرای محله جمالزاده، با تأیید صحبت های 
تنهــا می گوید: »پــارک لاله به خاطر کمبــود نور نقاط 
ناامنــی دارد. من غروب ها واقعا جرئت   تردد در این پارک 
را ندارم.« نوری هم به فرسودگی تجهیزات تفریحی پارک 
اشاره می کند و می افزاید: »میزهای پینگ پنگ و شطرنج 
فرســوده شده است و تنها مســجدی که این پارک دارد 
بسیار کوچک اســت.« مدیر سرای محله جمالزاده اظهار 
می کند: »کاش در پارکی به این وسعت قسمتی به بانوان 
اختصاص داده بشود تا به راحتی بتوانیم 

از امکانات تفریحی و فضای سبز استفاده کنیم. نمونه چنین مکانی 
بوستان مادران و همین طور مجموعه فراغتی و فرهنگی شهردخت 
است که فقط برای بانوان ساخته شده است. بانوان احتیاج دارند 
با لبــاس آزاد ورزش کنند.« پارک لاله کــه قدمت آن به دوران 
پهلوی می رسد نه تنها برای ساکنان منطقه 6 و مناطق پیرامون، 
بلکه برای ساکنان شرق تهران با وجود دسترسی مناسبی که دارد 
ظرفیت مطلوبی محســوب می شود. ولی با توجه به صحبت های 
شهروندان و مسئولان محله، اگر از این ظرفیت ها در مسیر رشد 
فضای تفریحی و فرهنگی استفاده شود، مسلماً محیط مناسب تری 

برای خانواده ها مهیا خواهد شد. 

زهرا شیراکبری
ساکن محله جمالزاده

محمدعلی ساروقی
شهروند

امین خسرویار
 دبیر شورایاری محله 

کشاورز

غلامرضا تنها
جانشین دبیر 

شورایاری محله 
جمالزاده

سهیلا نوری 
مدیر سرای محله 

جمالزاده

حبیب الله  غفوری
معاون اجتماعی و 
فرهنگی شهردار 

منطقه 6

کنند: »از گشــت های شب هم خواســته ایم اگر در قسمتی نور کافی وجود نداشت 
به ما اعلام کنند تا اصلاحش کنیم.«عده ای طرفدار گربه های پارک لاله هســتند و 
عده دیگر مخالف حضورشان: »برای رفع این معضل دستگاه غذاساز گربه 
در پارک لاله نصب کردیم که رویکرد زیســت محیطی هم داشــت. اما با 
استقبال شهروندان مواجه نشد. حتی اطلاع رسانی هم در این زمینه انجام 
شد، ولی متأسفانه شاهد هیچ گونه همکاری از جانب شهروندان نبودیم.« 
طرفداران گربه ها در هر مکانــی برای آنها غذا می ریزند و محیط را آلوده 
می کنند. رئیس اداره فضای ســبز شهرداری منطقه 6 درباره کمبود نیرو 
برای حفاظت از پارک هم بیان می کند: »قبلًا 3 شیفت نیرو در پارک لاله 
مستقر بود. ولی الان با کمبود نیرو مواجهیم. البته قبول داریم که با تعداد 
کم نیرو، امنیت کامل پارک تأمین نمی شــود، ولی حداقل سعی کرده ایم 
شــب های پنجشــنبه و جمعه تعداد نیروها را افزایش دهیم.«پارک لاله 
درختان کهنسال و سایه انداز زیادی را در خود جای داده است. کاوه می گوید: »تا 

جای ممکن، گل و گیاه متناسب با فصل هم کاشته شده است.«
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سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا

تصحیح 2

امضا

سردبیر

امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا
توکلی

»تقریباً از تابســتان بود کــه دنبال گزینه ای بــرای تدریس متفاوت 
در مدرســه بودیم. با توجه به شــیوع کرونا می دانستیم که امکان حضور 
دانش آمــوزان در مــدارس فراهم نیســت. از طرفی، دنبــال راهی برای 
آموزش مطلوب دانش آموزان بودیم.« مدیر دبستان پسرانه »معراج« این 
را می گویــد و در ادامه توضیح می دهد: »در سیســتم آموزش و پرورش 
اســتفاده از نرم افزارهایی مانند اســکایپ یا آموزش آنلاین ممنوع است. 
دانش آموزان فقط باید از شبکه شاد و واتساپ برای حضور در فضای کلاس 
استفاده کنند. از سوی دیگر، آموزش های دوره ابتدایی، به ویژه در پایه اول، 
احتیاج به برقراری ارتباط مســتمر دانش آموز با معلم دارد. دانش آموز در 
آموزش های غیرحضوری از امکان پویایی و زنده بودن کلاس درس محروم 
می شود. در واقع مهم ترین هدف ما فراهم کردن فضایی شاد و متنوع برای 
دانش آموزان و یادگیری مباحث درسی بود.« به گفته »مهدی پاک نیت«، 
ایــده ضبط برنامه کلاس ها از ســوی »عاطفه غفاری« معلم پایه ســوم 
مدرســه، مطرح شد. او می گوید: »یکی از معلم ها از شیوه ضبط و انتشار 
مباحث آموزشی برای دانشجوها و دانش آموزان پشت کنکوری تعریف کرد. 

این ایده به ذهنم رسید که برای دانش آموزان مدرسه هم می توانیم 
به این شــیوه کار تدریس را انجام دهیم تا اشتیاق درس و مدرسه و 

حضور در کلاس برای آنها حفظ شود. از طرفی، مباحث آموزشی و علمی 
در ذهن دانش آموزان زنده تر ثبت می شود.«

استقبال خوب اولیا
این ایده خلاقانه که مباحث درسی ضبط  شده در شبکه شاد برای 
دانش آموزان ارســال می شود، حسابی مورد استقبال قرار گرفته است. 
پاک نیت با اشاره به این موضوع توضیح می دهد: »دانش آموز می تواند 
بــا دیدن چهره معلم با درس و کادر آموزش ارتباط برقرار کند و برای 
یادگیری از خود رغبت نشان دهد. البته درحال حاضر برنامه محتوای 

درسی پایه سوم ضبط و در شبکه شاد هم پخش می شود. آموزش 
ورزش در خانــه و خلاقیــت و نجاری هــم از دیگر مباحث 

آموزشی است که برای دانش آموزان به صورت استودیویی 
ضبط می شود.«

با گذشت نزدیک به یک سال از شیوع »کووید 19 « دانشمندان هنوز به درمانی قطعی برای ریشه کنی و مقابله با این ویروس دست 
پیدا نکرده اند. به واســطه همه گیری این بیماری مهلک در دنیا، اتفاقات و تغییرات فراوانی در سبک زندگی ایجاد شد و در این بین 
مراکز آموزشی نیز بی نصیب نماندند. آموزش غیرحضوری در مدارس بحثی است که از اسفندماه سال گذشته مطرح شد و ابتدا به 
نظر می رسید موقتی و کوتاه مدت باشد، اما با ماندگاری ویروس منحوس آموزش غیرحضوری شکل جدی تری به خود گرفت. در این 
میان هستند اعضای کادر آموزشی مدارس و مدیرانی که برای ایجاد تنوع و زمینه یادگیری بهتر در روزهای خانه نشینی دانش آموزان 
دست به ابتکارات جالبی می زنند. مسئولان آموزشی دبستان»هیئت امنایی پسرانه معراج« در خیابان هاشمی، تکه دهم پایتخت، با 
ضبط استودیویی، به شیوه ای متفاوت کلاس های آموزشی مدرسه را برای دانش آموزان برپا می کنند. سری به محل ضبط برنامه های 

آموزشی این دبستان زدیم و با جمعی از اعضای کادر آموزش گفت وگو کردیم.  

بهاره خسرروی 

آموزش
محتوایدرسی

مهم ترین کمک ضبط برنامه های آموزشی و ارسال آن برای 
دانش آموزان مدرسه معراج، پویا کردن ذهن کنجکاو دانش آموزان 

و علاقه  مند کردن آنها به موضوعات پژوهشی است. 
»عاطفه غفاری« معلم دبستان پسرانه معراج، با بیان 

این مطلب می گوید: »در سیستم نوین آموزشی و به ویژه 
در روزهای کرونایی شاید برخی دانش آموزان فقط دنبال 
رفع تکلیف باشند. معلم باید همه مسائل درسی را حل 
کند؛ عملکردی شبیه به حل المسائل یا گام به گام های 
قدیم. اما من ترجیح می دهم دانش آموز ذهنش درگیر 
یادگیری و حل مسائل درسی باشد. به همین علت 
در پایان آموزش هر درس برای دانش آموزان در 

فیلم هایم سؤالی مطرح می کنم تا بتوانند برای 
حل آن با ایده خودشان راه حل پیدا کنند.«

عاطفه غفاری 
معلم دبستان پسرانه 

معراج

روزهای خانه نشــینی بهتریــن فرصت برای 
آمــوزش هنر و کشــف قوه خلاقیــت در کنار 

آموزش محتوای دروس مدرسه است. 
کلاس خلاقیــت و آموزش نجاری 
از دیگر برنامه های آموزشــی مدرسه 
»معراج « اســت کــه عهــده دار آن 

»مجتبی کریمیان« است. 
او با تأکید بر اهمیت کشــف قوه 
خلاقیــت و پــرورش دانش آمــوزان 
می گوید: »یکی از برنامه های آموزشی 
دبستان معراج، آموزش درس خلاقیت 

و کاردستی برای دانش آموزان است.
 این آموزش اغلب شامل آشنایی دانش آموزان 
بــا مباحث فرهنگــی و خلاقیت و آشــنایی با 

کاردستی است. 
ســال های گذشته بچه ها به صورت حضوری 
در کلاس مشارکت داشــتند و مباحثی مانند 
نجاری، برش هــای حرفه ای چوب 
و معرق را یاد می گرفتند. امســال 
شــده  غیرحضــوری  آموزش هــا 
اســت. برای مثال، آموزش ساخت 
کاردستی با چوب بستنی را داریم.« 
به گفتــه کریمیان، کشــف قوه 
خلاقیت دانش آموزان و آشــنایی با 
هنری کاربــردی در زندگی و تداوم 
آن در ایــن روزهای کرونایی یکی از 
مهم ترین اهداف برپایــی کلاس خلاقیت برای 

دانش آموزان است. 

کشفقوه
خلاقیت

 خلاقیت و ابتکار
 در آموزش 

غیرحضوری 

نگاهی به فعالیت های آموزشی 
دبستان پسرانه معراج در این 

روزهای کرونایی

مجتبی کریمیان 
معلم خلاقیت دبستان 

معراج

زنده
کردنحستحرکو

پویایی
چاقی و کم تحرکی یکی از مهم ترین معضلات خانه نشینی در روزهای شیوع 
بیماری »کووید 19« است. معضلی که باید برای حل آن فکر چاره بود، چراکه 

همه گیر شدن این پدیده میان دانش آموزان و نسل جدید، تبعات 
اجتماعی و فرهنگی غیرقابل پیش بینی به همراه دارد و همچنین 
سلامتی جامعه را تحث تأثیر قرار می دهد. آموزش زنگ ورزش در 

خانه یکی دیگر از برنامه مدرسه معراج است که ضبط استودیویی دارد 
و مسئولیت اجرای آن را »مصطفی کریمیان « برعهده دارد. او در این 

باره می گوید: »ورزش نقش مهمی در حفظ سلامتی افراد دارد. بچه ها 
این روزها در خانه حالت سردرگمی دارند و امکان حضور در اماکن 
عمومی ورزشی کم شده است. آنها برای افزایش میزان یادگیری 

ذهنی، نیاز به تخلیه انرژی، تحرک و نشاط دارند. به همین دلیل 
تصمیم گرفتیم برای بچه ها برنامه آموزش ورزش در خانه داشته باشیم. 

این آموزش ها در قالب انجام حرکات ورزشی و تقویت عضلات بدنی 
طراحی شده است. در این برنامه آموزشی به دانش آموزان 

ورزش در خانه را با استفاده از ابزار و امکانات 
موجود آموزش می دهیم.«

مصطفی کریمیان 
مربی ورزش

دی
حم

د م
حم

: م
س

عک
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»ملیکا کرمــی« متولد 1380 که از ســال 139۴ 
حضور در تیم ملی نوجوانــان و جوانان را تجربه کرده، 
دربــاره موفقیت هایش توضیح می دهــد: »تقریباً 6  ـ 
7 ســال اســت که عضو تیم ملی ام. در تورهای ایرانی 
بیشــتر مقام های اول تا سوم را کسب کرده ام. هر سال 
در مسابقات انتخابی تیم ملی عنوان نخست مسابقات را 
کســب می کنم. در تورهای ایرانی بزرگسالان هم مقام 
اولی دارم. در سطح نوجوانان مقام اول کشور و در جوانان 

نیز مقام دوم را کسب کرده ام.« 
ملیکا که عضو تیم تنیس روی میز دانشگاه نیز است، 
درباره عنــوان بین الملی اش توضیح می دهد: »در کاپ 
»فجر« که به میزبانی ایران برگزار شد، مقام اول نوجوانان 
و سوم دوبل را دارم. سال 139۴، در تور بین الملی قطر، 
مقام تیمی و دوم دوبل را کسب کردم. یکی از افتخارات 
ما این است که برای نخستین بار تیم ملی نوجوانان دختر 
ایران باعث شدند تا تیم ملی تنیس روی میز بانوان ایران 
جزو 8 تیم برتر آسیا باشد. می دانید که تنیس روی میز 
آسیا در تصاحب چشم بادامی ها و کشورهایی مانندچین، 
ژاپن، کره شمالی، چین تایپه و هنگ کنگ است. تیم  ملی 
نوجوانان دختر ایران توانســت در میان کشورهای برتر 
آســیا برای ایران جایی باز کند و حلقه چشم بادامی ها 

را بشکند.«

از تمرین برای سرگرمی تا حضور در تیم ملی 
ماجــرای روی آوردن ملیکا به رشــته تنیس روی 
میز و دنبال کردن این رشته تا تیم ملی وکسب افتخار 
برای آسمان ورزش کشــور حکایت جالبی دارد. او در 
این باره تعریف می کند: »کلاس سوم ابتدایی بودم که در 
کلاس های شنای مدرسه نامنویسی کردم. سالن ورزشی 
رازی در کنار مدرســه ما سالن اختصاصی پینگ پنگ 
بود. دوستم در کلاس های پینگ پنگ شرکت می کرد. 
یک روز طبق عادت بعد از کلاسم رفتم دنبال دوستم. 
درفاصله ای که منتظر بودم کلاس دوســتم تمام شود، 

بی اجازه یک راکت برداشــتم و شــروع کردم به ضربه 
زدن زیــر توپ. مربی مجموعه، خانــم فضیلت، که در 
آنجا حضور داشت در خواست کرد یکی دوتا توپ بزنم. 
ایشان خودشــان مربی تهران بودند. وقتی با موفقیت 
حرکات مورد نظر را اجرا کردم با مادرم صحبت کرد و از 
استعدادم تعریف کرد و گفت در تنیس روی میز حتماً 
موفق می شوم. از همان روز زیر نظر او تمریناتم را شروع 
کردم و یک ســال بعد وارد بقیه ماجراها شدم. در واقع 

میانبر وارد تیم شدم.«

حمایت مدرسه برای حضور در مسابقات 
ملی پوش همســایه ما از آن دست افرادی است که 
به درس و ورزش توامان توجه دارد و معتقد اســت که 
انسان نباید تک بعدی باشد. به همین دلیل در کنکور در 
رشته ای غیر از تربیت بدنی شرکت کرد. او علاقه  مند به 
ادامه تحصیل در رشته مدیریت است. ملیکا که همراه 
تیم مدرسه اش هم موفق به کسب عنوان دومی مسابقات 
کشــوری تنیس روی میز شده است، از همراهی مدیر 
مدرسه ، خانم عبادی، در طول سال های تحصیلش برای 
حضور در میدان های ورزشی تشکر می کند و می گوید: 
»مســئولان مدرســه و معلم ها از من برای رسیدن به 
سکوهای جهانی حمایت کردند. برای حضور در مسابقات 
غیبت های زیادی در مدرسه داشتم، اما معلم ها و مدیر 
مدرســه به من اجازه حضور در مسابقات را می دادند و 
اغلب برای امتحانات آخر سال به مدرسه می رفتم. قبل 
از کرونا هم که سال آخر بودم فشار درس و ورزش توام 
بود. به مدرسه اعلام کردم به خاطر حضور در مسابقات 
نمی توانم سر کلاس درس حاضرم شوم. اما در امتحانات 
نهایی شرکت کردم.« ملیکا در بخشی از صحبت هایش 
به توجه بیشــتر به ورزشکاران و قهرمانان ملی از سوی 
آموزش پرورش اشاره می کند و می گوید: »از آموزش و 
پرورش برای توجه به دانش آموزان موفق ورزشی و ملی 

انتظار بیشتری داریم که اغلب برآورده نمی شود.«

سردبیر روزنامه

امضا

نظارت

امضا
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امضا

دبیر - شورای تیتر

ساعت                      امضا

تصحیح

ساعت                      امضا

صفحه آرا
           توکلی

ملیکا در میان صحبت هایش از بعضی بی مهری ها به ورزشکاران در مسیر موفقیت و افتخار آفرینی 
گلایه دارد و می گوید: »در کشــور ما به فوتبال بیشتر توجه می شود. در واقع سایر ورزشکاران 

ملی، به ویژه در حوزه بانوان، چندان شناخته شده نیستند. در صورتی که ورزش حرفه ای وقت 
و انرژی می برد. اگر فوتبالیســتی 10 ساعت در روز ورزش می کند، بقیه ورزشکاران همین 

وقــت را برای ورزش صرف می کنند. اما مبلغ قرارداده های ما ناچیز اســت.«بخش دیگر 
گلایه ملیکا مربوط به هزینه های ســنگین سفرهای خارجی برای حضور در مسابقات و 
خرید لوازم ورزش و حتی لباس اســت که اکثراً برعهده ورزشــکاران است. او می گوید: 

»استعداد های بسیاری وقتی حمایت نمی شــوند از ادامه دادن ورزشبه دلیل مسائل 
مالی محروم می شــوند. همین نکته باعث دلســردی ورزشــکاران و گاه مهاجرت به 
کشــورهای دیگر می شود. چون وقتی حمایت نمی شوند، هوای هجرت و ترک وطن 
به سرشان می زند. برای مثال، با وجود کسب عنوان قهرمانی جهان و افتخار ملی هیچ 

سهمیه ای در دانشگاه سراسری نداریم. هرچند دانشگاه آزاد بر اساس عنوان و مدال ها 
امتیازاتی را برای ورزشکاران قائل می شــود، اما کاش در دانشگاه سراسری امکان حضور 

بدون آزمون کنکور بود.« 

ملیکا کرمی دختر ملی پوش همسایه ما در محله مادامپزشکی برای تمرین ورزش بیشتر از باشگاه از ورزشی 
خارج از منطقه استفاده می کند. او با اشاره به کمبود امکانات ورزشی برای رشته تنیس در منطقه به وی›ه 
بانوان می گوید: »بیشــتر فعالیت های باشگاه های ورزشــی برای بانوان بیشتر در رشته های 
رزمی خلاصه می شــود. به همین دلیل با توجه به اینکه من از ســن خردسالی ورزش را 
زیر نظر مربیان مجرب تیم های تهران و ملی شروع کردم به واسطه همین آشنایی 
برای تمرین به باشــگاهی در کرج مراجعه می کنم. اما دوست دارم در محله ای که 
زندگی می کنم یه باشــگاه خوب برای ورزش تنیس روی میز راه اندازی شود تا من 
یا ورزشــکاران مستعد به جای پیمودن مسیر های طولانی در همین محله خودمان 
تمرین کنیــم.« ملیکا در بخش دیگر صحبت هایش به تمایــل و علاقه اش برای 
کشف استعداد های رشته ورزشی تنیس میان دختران مستهد منطقه 10 اشاره 
می کند و می گوید: »در صورت دعوت از ســوی آموزش و پرورش و شــهرداری 
منطقه 10حتماً برای تدریس یا شناســایی استعداد های ورزشی کمک می کنم. 
چون معتقدم بانوان و دختران ما برای بالا بردن پرچم کشــورمان در عرصه های 

بین المللی چیزی از دیگران بانوان دنیا کم ندارند.«

استعداد یابی در منطقه 10 حمایت یکسان از ورزشکاران ملی پوش

 
ملیکا در صحبت هایش از حمایت اولیای مدرسه به ویژه »طاهره عبادی« مدیر مدرسه شاهد 
حضرت معصومه)س(، بسیار تعریف کرد. بر این اساس، با این مدیر درباره ویژگی های ملیکا و 
اینکه وظیفه مدرسه در قبال دانش آموزان نخبه ورزشکار چیست، گفت و گو کردیم. عبادی با 
اشاره به اهمیت فعالیت قهرمانان و نخبه های ملی برای کشور می گوید: »ملیکا از دانش آموزان 
متواضع و تلاشــگر مدرسه ما بود. بچه هایی مانند ملیکا را که ورزشکارند و فعالیت خارج از 
مدرسه دارند، نباید در چهارچوب قواعد خشک محدود کنیم. به همین دلیل سعی کردیم با 
معرفی معلم به شکل خصوصی آموزش های مدرسه برایش تداوم پیدا کند و از طرفی هم در 

مسابقات برای افتخارآفرینی شرکت کند و هم بتواند به درس و مدرسه اش برسد.«
»فهیمه ابوالقاسمی« معلم ورزش دبیرستان شاهد »حضرت معصومه)س(« و معلم ملیکا 
نیز با اشاره به صبوری و هوش این ورزشکار ملی پوش می گوید: »در مدارس استعداد های 
زیادی مانند ملیکا داریم که می توانیم با کمک گرفتن از ورزشکاران حرفه ای، استعدادها 
را کشف و معرفی کنیم. معتقدم حتماً از ملیکا برای تدریس و آموزش رشته تنیس روی 
میز و همچنین کشف استعداد های دختران مستعد که در رشته تنیس روی میز حرفی 

برای گفتن دارند، کمک گرفته شود.«

 لزوم همراهی خارج ازچهارچوب با نخبه ها

به شنا علاقه داشت و به همین دلیل در کلاس شنای مدرسه نامنویسی کرد، اما یک روز، دست بر قضا، بعد 
از کلاس رفت دنبال دوســتش که کلاس تنیس روی میز می رفت و برای پر کردن ساعت انتظارش راکت به 
دست گرفت و بازی را شروع کرد. این نقطه آغاز ماجرا بود؛ ماجرایی که سرانجام به حضور در تیم ملی تنیس 
روی میز ختم شد. »ملیکا کرمی« بازیکن تیم ملی تنیس روی میز کشور، از دانش آموزان موفق فارغ التحصیل  
دبیرستان شــاهد »حضرت معصومه)س(« خیابان دامپزشکی است. این جوان هجده ساله هم محلی، کلی 
مدال های رنگین بین الملی و کشوری در کارنامه ورزشی اش دارد. به بهانه روز تربیت بدنی، مهمان همسایه 

ورزشکارمان شدیم و با او درباره راه های رسیدن به موفقیت گفت و گو کردیم.   

 حلقه چشم بادامی ها 
را شکستیم 

  آشنایی  با »ملیکا کرمی«
 عضو تیم ملی تنیس روی میز

بهاره خسرروی 
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دنیای مجازی مجبورمان می کند
حرف هایش را مردی میانسال با محاسنی 
جوگندمی قطع می کند و می گوید: »ما در خانه فقط 
یک گوشی هوشمند داریم، اما این گوشی نیاز بچه ها 
را تأمین نمی کند. مجبوریم برای ادامه تحصیل بچه ها 
آن را تعویض کنیم و جایی که می شــود این کار را 

انجام داد، بازار موبایل است! «
بیرون از مراکــز خرید موبایل، جمعیت زیادی در 
هم چرخ می خورد. از دستفروشــان گوشی و وسایل 

جانبی آن گرفته تا دستفروشــان غذا. اینجا کسی از 
کرونا هراســی ندارد. در میان دستفروشــان، بساط 
خاله زینب به چشــم می خورد. زن میانسالی که هر 
روز با بسته های غذا در مقابل بازار موبایل می نشیند 
و مشتری های خودش را دارد. او می گوید: »سرپرست 
خانوارم و درآمدی جز این بساط روزانه ندارم. من هم 
از کرونا می ترسم، اما اگر در خانه بمانم زندگی ا م چطور 
بچرخد.« حرف های او را پیرمردی که کنارش ایستاده 
ادامه می دهد و می گوید: »در طول 8 ماه گذشته این 

بازار همین شــکلی بوده. نه گرانی موبایل تأثیری در 
میزان جمعیت مراجعه کننده آن داشته، نه کرونا! «

او می گوید: »همسرم ماه پیش به کرونا مبتلا شد 
و حدود 3 میلیون تومان بابت درمانش هزینه کردم. 
نه بیمه داریم، نه از طرف جایی حمایت می شــویم. 

چاره ای جز بساط کردن کنار خیابان نداریم.« 
حرف هایــش را با پک محکمی که به ســیگارش 
می زند تمام می کند. همراه با دود سیگار بغضش را هم 
فرو می خورد. بســاط ها چسب هم قطار شده اند. یکی 

لقمه های ساندویچ می فروشد، یکی شارژر و گلس های 
گوشــی. برای  تردد از میان این جمعیت باید خود را 
به حرکت آرام و پیوســته پاها بســپاری. اینجا کسی 
نمی تواند از دیگری سبقت بگیرد. جمعیت آنقدر زیاد 

می توانی  نه  که  است 
زیاد  را  پاها  سرعت 
کنی، نه از سرعتی 

که داری بکاهی.

ما سهم مان را 
اجرا کردیم 

درست اســت نگرانی ها از 
شلوغی بازارها و مراکز تجاری 

بجاســت، اما صاحبــان اصناف 
می گویند تعطیلــی بازار به تنهایی 

راه چــاره مقابلــه با کرونا نیســت. 
»احمد حســینی« یکــی از فعالان این 

بازار، می گوید: »هر وقت صحبت از شدت 
شیوع بیماری کرونا می شــود، همه سراغ 
مراکز تجاری می آیند. این در حالی اســت 
که تعطیلی فقط یک بخش نمی تواند مانع 
از حضور مردم در جامعه شود. مانند وقتی 
که اداره ها تعطیل می شود، اما راه های سفر 

باز است.«
»احســان امامی« یکی دیگر از کســبه، 
فیزیکی کاری  »فاصله گــذاری  می گویــد: 
نشــدنی در این محدوده نیست. مسئولان 
در این بخــش کوتاهی کرده اند. کاســبان 
با همکاری هم تونــل ضدعفونی کننده در 
ورودی مجتمــع تجــاری مســتقر کردند 
و مســئولان هــم باید با نظــارت دقیق بر 
فاصله گذاری میان دستفروشان این محدوده 

اقدام می کردند.«

کرونا دستفروشم کرد
اینجا هم موســیقی خاص خود را دارد؛ 
صــدای فریــاد دادزن ها، خریداران و فروشــندگان 
گوشی های دســت دوم و نو در همهمه این شلوغی 
گم نمی شــود.  حســین یکی دیگر از دستفروشان 
حاشیه بازار علاءالدین اســت. در بساط او خبری از 
لوازم جانبی گوشــی و... نیســت. او که در این 
بازار وســایل دنیای مجازی لبــاس مردانه 
می فروشــد، می گوید: »قبل از کرونا در 
یک شــرکت صنعتی مشغول 
بــه کار 

بودم. به خاطر تعدیل نیرو از کار بیکار شدم و چند ماه 
است که به جمع بساطی های تهران اضافه شده ام.«  
در بســاط او هم روزی هزار بار لباس های رنگارنگ 
مردانه دســت به دست می شــود. وقتی می پرسیم 
هراسی از آلودگی به ویروس کرونا نداری؟ خنده ای 
تلخ می کند و می گوید: »اگر کرونا گرفتیم و پول دوا 

و درمان نداشتیم، چه کنیم؟ « 
می گوید: »بارهــا و بارها صحبت از فاصله گذاری 
دستفروشان در حاشیه بازار موبایل در این 8 ماه بوده 
و است، اما تا به حال اقدامی نشده است.« اهالی ساکن 
در کوچه پسکوچه های خیابان حافظ و همسایه های 
بازار موبایل هم دل خوشی از این وضعیت 
»بهــرام  ندارنــد. 
یکی  غریبــی« 
از اهالــی کوچه 
می گوید:  بورس، 

به  »هیچ کــس 
فکر مردم ساکن 
از  نقطه  این  در 
نیست.  شــهر 
کرونا  اینجــا 
جولان  آزادانه 
هر  و  می دهد 
از  بیشتر  روز 
در  گذشــته 

فضــای محلــه 
پراکنده  هادی  شیخ 

می شــود، امــا کســی باکی 
ندارد.« او ادامه می دهد: »در رادیو و تلویزیون 
خبر از تعطیلی مراکز خرید می دهند، اما بازار 
موبایل همچنان باز است و از سراسر کشور به 

این مجموعه ها مراجعه می کنند.«

 آتش کرونا در »علاءالدین«
بــازار موبایل تهران همچنان شــلوغ اســت. در مغازه های کوچک و 

بزرگش نه خبری از رعایت فاصله های فیزیکی اســت، نه مشــتریان و فروشندگان 
از دست به دســت شدن گوشی ها و سایر اجناس هراسی دارند. یکی از علت های این 

همه شلوغی و  تردد در بازار موبایل ایران شاید افزایش سهم دنیای مجازی در زندگی 
مردم باشــد. احسان، یکی از فروشــنده های بازار موبایل، می گوید: »قیمت ها به شدت 

افزایــش یافته، اما در مقابل تقاضای مردم هم افزایش یافته. به خاطر همین اســت که 
هر روز شــاهد  تردد جمعیت زیادی در بازار موبایل تهران هستیم. شاید در گذشته وجود 

گوشی هوشمند در خانه ها هیچ ضرورتی نداشت، اما امروز به اندازه مواد غذایی برای مردم 
اهمیت دارد.«

در شهر

ازدحام  بی پایان در مراکز خرید فاجعه بار است

فرش قرمز برای کرونا 
در قلب تهران

 8 مــاه از ورود ناخوانده ویروس 
کرونا به کشور ما می گذرد، اما هنوز 
نقاط بســیاری در شــهر هست که 
کرونا سینه خیز شهروندان را تعقیب 

می کند. 
تا  گرفته  اقتصــادی  بازارهــای  از 
کارگران  کارمنــدی،  خوابگاه های 
زیرزمینی، کودکان کار، بازیافتی ها و 
صف های طویلی که هر روز به بهانه ای 
در گوشــه ای از شهر شکل می گیرد 
همه و همه را می توان در فهرســت 

فراموش شدگان کرونا قرار دهیم. 

فاطمه عسگری نیا
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البته بازار علاء الدین تنها نقطه اقتصادی تهران نیست که این روزها 
نه از تراکم جمعیتش کم شده، نه مردم در آن به توصیه های بهداشتی 
و رعایت پروتکل های لازم توجه می کنند. بازار تهران هم، به عنوان قلب 
اقتصادی ایران، روزانه بالغ بر یک و نیم میلیون نفر جمعیت را در خود 
جای می دهد و این روزها حجم جمعیت درون شــهری و برون شــهری 
مراجعه کننده به آن حتی بیشــتر هم شده است. یکی از کاسبان بازار 
تهران می گوید: »تا روزی که بازار تهران تعطیل نشود در سایر استان ها 
تعطیلی بازارها فایده ای ندارد، چراکه در این صورت فرصتی برای سفر 

به تهران و سرکشی به بازار این شهر به شهرستانی  ها داده می شود.«
او ادامه می دهد: »نمی شــود کارکنان دولتــی را دورکار و بازار را به 
حال خودش رها کرد، یا بر عکس بازار را تعطیل کرد و بخش دولتی را 
فعال نگه داشت. ما همه حلقه های متصل به هم در زندگی اجتماعی 
مردم هستیم و عملکرد یکسان در مقابله با کرونا تنها راه حل مثبت 

در مسیر کاهش این بیماری خواهد بود.«
ایــن فعال بازاری در ادامه از تنگ شــدن عرصــه زندگی بر 

کارگران روزمزد بازار هم اظهار گلایه می کند و می گوید: »از زمان شیوع 
کرونــا تا به امروز دائم به فعالیت بازارها خرده گرفته اند، اما کســی به 
فکر ارائه یک راه حل اساســی در این باره نبوده است. بالغ بر هزار کارگر 
و چرخی روز مزد در بازار ارتزاق می کنند؛ یکی با جابه جایی بار، یکی با 
پادویی، دیگری با شاگردی کردن برای کسبه. اینها اگر در خانه بنشینند 

که از گرسنگی می میرند! «

همزیستی با کرونا در پانسیون های کارمندی و خوابگاه های 
کارگری

حرف هایش پربیراه هم نیســت. بخش قابل توجهی از جمعیتی که 
در تهران به ســر می برند برای کســب درآمد راهی این شــهر شده اند؛ 
تحصیل کرده و بی ســواد هم ندارد. تحصیل کرده های مهاجرت کرده به 
تهران، امروز در پانســیون های کارمندی زندگی دورهمی خطرناک در 
دوران شــیوع کرونا را تجربه می کنند. کم ســوادها و بی سوادها هم در 
خوابگاه هــای زیرزمینی حوالی بازار زندگی گروهــی و کرونایی را طی 
می کنند. »فرانک جلالی« یکی از دخترانی اســت که سال هاست برای 
کار به تهران آمده و در پانسیونی حوالی میدان فردوسی زندگی می کند. 
او می گوید: »از ابتدای شــیوع کرونا تا به حال، خوابگاه های دانشجویی 

تعطیل شــد، اما پانســیون های کارمندی به کار خود ادامــه داد.« او و 
دوستانش خدا را از این بابت شکر می کنند که آواره این شهر نشده اند، اما 
می گویند: »متأسفانه در هر اتاق گاه بالغ بر 5 نفر با هم زندگی می کنند. 
خیلی از افراد آخر هفته ها برای دیدن خانواده ها به سفر می روند و با این 

کار سلامت تمامی اعضای ساکن در اتاق به خطر می افتد.« 
میزان مواد شــوینده و ضدعفونی کننده در پانسیون ها آنقدر نیست 
که تضمین کننده سلامتی افراد باشد و آنها مجبورند با هزینه های خود 

اقدام به تأمین این نیاز کنند. 
اما فعالان حقوق کودک این روزها نگران کودکان کاری هســتند که 
در کارگاه های زیرزمینی حوالی بازار به صورت گروهی زندگی می کنند. 
رعنــا ابراهیمی، فعال حقوق کودکان، می گویــد: »تعداد کودکانی که 
در زیرزمین های نمور کارگاهی حوالی بــازار به صورت گروهی زندگی 
می کنند کم نیستند؛ بچه هایی که تا پیش از این هم درگیر هزار و یک 
مشکل بودند، اما امروز با وجود شیوع ویروس کرونا بیش از گذشته در 

معرض خطر قرار دارند.«
کودکانی که او از آنها سخن می گوید با کمک تشکل های مردم نهاد 
به حداقل های لوازم بهداشــتی دسترسی دارند؛ از ماسک گرفته تا مواد 

ضدعفونی کننده.

پرسهکرونادربازار

جولانکرونا
درصفهایطولانی

با وجود شیوع بیشتر بیماری کرونا و افزایش 
قربانیان آن، هرچه از عمر زندگی  مان با کرونا 
بیشتر می گذرد متأسفانه ساده انگاری بحران 

از سوی مردم و مســئولان هم بیشتر می شود. 
افزایش قیمــت برخی کالاهای اساســی و تلاش 

مســئولان برای آرام ســازی بازار در این روزها خود 
خاستگاه مشکل دیگری شده است. تشکیل صف های 

طولانی و متراکم برای دریافــت یک حلب روغن نباتی 
در فروشــگاه های زنجیره ای محله های مرکزی پایتخت 
با معابر تنگ و باریک، نگرانی ها را دوچندان کرده اســت. 
همه چسبیده به هم ایستاده اند مبادا نوبتشان را دیگری 

غصب کند؛ یــک روز در مقابل فروشــگاه اتکا، یک روز 
مقابل فروشــگاه افق کوروش، یک روز هم در فروشــگاه 
رفاه. کافی اســت خبر توزیع روغــن دولتی به گوش مردم 
برسد، همه ماســک زده به سمت صف های طولانی می روند، 
بی آنکه در این صف ها خبری از رعایت فاصله های فیزیکی 
باشد با ماسک هایی که گاه از فرط خستگی و گرما به سمت 
چانه کشیده می شود. راحت با هم سخن می گویند و در این 
میان تعداد عطسه ها و ســرفه های خشک هم کم به گوش 
نمی رسد. یکی از اهالی منطقه 11 که در همسایگی شعبه ای 
از فروشگاه های زنجیره ای زندگی می کند می گوید: »توزیع 
کالاهای اساســی را می توانند در هر محله بر اساس کد ملی 
افراد و به نوبت دنبال کنند. به این شکل، نه حق کسی پایمال 
می شود، نه محله ها در این شرایط مملو از جمعیت می شوند.«
این روزها کم از این صف هــا و تجمع افراد 
دفاتر  اغلب  نمی بینیم.  شــهری  معابر  در 
این روزها  الکترونیک شهر هم  خدمات 
برای  شاهد تجمع جمعیت کثیر مردم 
»ابراهیم  هســتند.  امورشان  انجام 
طوقانــی« یکی از کاســبان 
در  که  خیابــان جمهــوری 
از همین مراکز  نزدیکی یکی 
مغــازه دارد، می گوید: »یک 
سجام،  در  ثبت نام  برای  روز 
سیم  دریافت  برای  روز  یک 
برای  روز  و یک  رایگان   ارت 
مردم  یارانه،  وام  ثبت نــام 
ســاعت ها در مقابــل این 
مرکز صف می کشند بی آنکه 
نگران ابتلا به ویروس کرونا 
باشند و سلامتی کاسبان را 

هم به خطر می اندازند.«

کارگران
بازیافتدرسایه

کرونا
در گوشه دیگر این شهر 

کارگران حوزه بازیافت هستند 
که اغلب سن و سالی هم 
ندارند، اما در حین کار نه 

دستکشی به دست دارند، نه 
ماسکی به صورت. با دست های 

آلوده زباله ها را زیر و رو 
می کنند و این روزها به عنوان 

یکی دیگر از عاملان انتشار 
ویروس کرونا در شهر از 

سوی مردم مورد خطاب قرار 
می گیرند. پرسه کودکان کار 

در میان زباله ها و ناآگاهی آنها 
از خطری که سلامتی شان را 
دنبال می کند، باعث شده تا 

امروز مردم محله های مختلف 
از افزایش سرعت انتشار 

ویروس کرونا به خاطر فعالیت 
آنها نگران باشند. »عابد« یکی 

از کودکان کار فعال در حوزه 
خدمات شهری در پهنه مرکز 

است. زمستان امسال وارد 
پانزده سالگی می شود. وقتی 

از او درباره ماسک و دستکش 
سؤال می کنیم می گوید: 

»پیمانکار ماهی یک ماسک و 
سه ماهی یک جفت دستکش 

به ما می دهد. ماسک بعد از سه 
روز پرپر می شود. دستکش هم 
آنقدر به دست من بزرگ است 
که نمی توانم با آن کار کنم.« با 
همان دست های آلوده و سیاه 

لقمه نان خالی مانده در جیبش 
را بیرون می آورد، گاز می زند 

و با خنده ای تلخ می گوید: 
»کرونا با ما کار ندارد، 

سراغ پولدارها 
می رود. بدن ما 
صبح تا شب 
به میکروب 

عادت کرده 
است.«
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هویت

ارباب جمشید
کوچه ای هزار خاطـره

کوچه ارباب جمشید، ســال ها پیش از گسترش 
بی حســاب و کتاب و افسارگسیخته تهران، در زمان 
ناصرالدین شاه، شــمالی ترین نقطه تهران محسوب 

عبدالغفــار  نقشــه های  در  و  می شــد 
)دانشــمند، منجم و نقشه بردار تهران در 
دوره قاجار( جزئی از باغ های ظهیر الدوله 
بوده اســت. با تغییرات کالبد شهری، از 
دوران قاجار تا پهلــوی اول، کم کم باغ ها 
به بافت مســکونی تبدیل شد و به مرور 
زمان تغییرات بیشتری به لحاظ شهری، 
معمــاری و اجتماعی در آن هویدا شــد. 
با وجود همه ایــن تغییرات، کوچه ارباب 
جمشــید فرم اصلی خود را حفظ کرده و 
بناهای ارزشــمندی را در خود جای داده 

که بخشی از هویت تهران قدیم شده اند. 
نخســتین  و  در نخســتین گام هــا 
نگاه هایمــان به کوچه ارباب جمشــید، 
بناهای آجری دو و سه طبقه ای را شاهدیم 
که دارای تناســب معمــاری و قرینگی 
هســتند و گویــای حرکت معمــاری از 
خانه های حیاط مرکزی به معماری مدرن. 
اما هرچه پیش می رویم، با تنوع معماری 
بیشتری مواجه می شویم. در اواسط کوچه، 
بــه تقاطعی برمی خوریم کــه از قدیم به 

میدانگاهی یا میدانچه معروف بوده است. با مستنداتی 
که از نقشه تهران قدیم به دست آمده، مشخص شده 
که این میدانگاهی قدمتی حدود 200 ســال دارد. در 
ضلع جنوب غربی آن، ملک بزرگی دیده 
می شود که شاخ و برگ درختان خزان زده 
حیاطش زینت بخش کوچه ارباب جمشید 
اســت. اینجا منزل جمشید جمشیدیان، 
تاجر زرتشــتی، معروف به ارباب جمشید 

بوده است. 
او که در سال 1229 در شهر یزد متولد 
شد، از یازده سالگی مشغول به کار شد و در 
بیست سالگی برای خودش تجارت خانه ای 
راه انداخــت و به تجارت لباس و پارچه و 
منسوجات مشغول شد و سپس به صرافی 
و بانکداری پرداخت. بدین ترتیب، در سی 
و پنج سالگی از تجار معروف تهران شد و 
به واسطه خدمت به مردم و بذل و بخشش 
به نیازمندان، بلند آوازه و نکونام شــد. از 
کارهای خیریه او می توان کتاب مفصلی 
نوشت. از رسیدگی به مستمندان و اطعام 
فقرا و ساخت مدرســه بگیر تا کمک به 
برگزاری مراســم عزاداری سید الشهدا)ع(  
و تعمیــر تکایا و پرداخــت هزینه درمان 

نیازمندان. 

خبــری مبنی بر اجرای »پــروژه گذرگالری 
ارباب جمشــید« نظرمان را جلب و بارقه امید 
را در دلمان روشــن می کند. بــرای اطلاع از 
چندوچون آن به شــهرداری منطقه 1۲ و دفتر 
می رویم.  فردوسی  بهارســتان ـ  محله  توسعه 
دکتر الناز عباسیان، مدیر پروژه، در این خصوص 
می گوید: »پروژه گذرگالری ارباب جمشید، یک 
بازآفرینی کالبدی و  بلکه  پروژه مرمتی نیست! 
کارکردی در محدوده ارباب جمشید و قرار است 
رویدادها و مناظری که به مرور زمان به فراموشی 
سپرده شده اســت، به صورت دیجیتالی، روایت 

شوند.«
او هدف از اجرای این پروژه را در ابتدا معرفی 
مجدد این محله به مردم می داند و ضمن اشاره 
به ابنیه ارزشمند و نوع معماری قابل توجه این 

گفت وگو با مدیر پروژه 
»گذرگالری ارباب جمشید«

خبریازجنسامید؛
پروازسیمرغبرفراز
اربابجمشید

نگاهی به 
ظرفیت های 

هویتی و 
گردشگری 

یک معبر قدیمی

ارباب جمشید، 
به عنوان 

نخستین نماینده 
زرتشتیان، به 

مجلس راه پیدا 
کرد و همچنین 

از بنیانگذاران 
بانک ملی ایران 
بود و بسیاری از 

مردم به اعتبار 
خوش نامی او در 

بازار، سرمایه خود 
را به این بانک 

سپردند

  در میانه  های خیابان منوچهری، نیمی از کیف و چمدان فروشی ها را که رد کردید، از خاطره سفرهای 
رفته و حســرت نرفته هایش که عبور کردید، قدم هایتان را آهسته تر بردارید! اینجا زمان کند می شود، 
می ایستد، باز می گردد... تاریخ تداعی می شود بر تابلو آبی رنگی که رویش نوشته: »کوچه ارباب جمشید«. 
به این تکه از خاک دامنگیر تهران با چشــم تماشا که نگاه کنی، الماس در خاک خفته می بینی. گوش 
جان که باز کنی، نوای خاطره از چهار جهتش می شنوی و دل که بسپاری، درخت خشکیده ارغوانش را 

بی تاب گل دادن می یابی. 
حالا اگرچه سال ها از آن زمان که کوچه ارباب جمشید برو و بیایی داشت، گذشته و از آن کوچه پر  تردد، 
گذرگاه خلوتی به جا مانده، سوت و کور و بی هیاهو، اما ساختمان های آن هنوز رد پای معماری عهد قاجار 
و پهلوی را در خود دارند و قدم به قدمش بناهایی دیده می شود که در هر خشت آن هزاران خاطره نهفته 

و بخشی از تاریخ و سرگذشت این کوچه و محله را رقم زده است.

الهه کفایتی
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صفحه آرا
تاش

هویت

ارباب جمشید، به عنوان نخستین نماینده زرتشتیان، 
به مجلس راه پیدا کرد و همچنین از بنیانگذاران بانک 
ملی ایران بود و بسیاری از مردم به اعتبار خوش نامی او 

در بازار، سرمایه خود را به این بانک سپردند. 
سرانجام، ارباب جمشید گرفتار توطئه رقبای خود، 
بانک شــاهی انگلیس و بانک استقراضی روس، شد 
و اعلام ورشکســتگی کرد. او اگرچه بخش زیادی از 
ثروتش را از دســت داد، ولی بر خلاف برخی از ادعاها 
هرگز فقیر نشد. شاهد این کلام آنکه منزل شخصی اش 
به مساحت چند هزار متر، همچنان در همان محله پا 
برجا و در اختیار وارثان است. نام این کوچه، یادگاری 
است از این مرد نیک سرشت که حالا بخش مهمی از 

هویت محله ارباب جمشید را در خود دارد. 

ستون های150 ساله
اما آنچه که بیش از خانه ارباب جمشــید نظرها را 

به خود جلب می کند ساختمان سه طبقه 
روبه روی منزل ارباب جمشــید، در ضلع 
شمالی میدانچه اســت که تابلو »اتحادیه 
صنف خیاطان« بر آن خودنمایی می کند. 
این بنا کــه معماری آن بــه دوره پهلوی 
اول بازمی گــردد، روزگاری متعلــق بــه 
حســن خان معتضدی بوده است و مدتی 
نیز به عنوان اســتودیوی فیلمسازی از آن 
استفاده می شده است. از جمله تزیینات و 

ویژگی های معماری بنا، پلکان هایی با سقف مضاعف 
و لبه ســیمانی بالای پنجره هاست. گره چینی درها و 
شیشــه رنگی پنجره ها بوی اصالت معماری ایرانی را 
دارد. الهام کاویانی، کارشــناس معماری، در خصوص 
این بنا می گویــد: »در جبهه جنوبی هر طبقه از این 
ســاختمان، یک ایوان قرار گرفته و پوشــش بام آن 
شیروانی است. طبقه اول آن همچنان به صورت سابق 
باقی است، ولی در طبقه دوم و سوم در طول سال های 
مختلف تعمیراتی صورت گرفته است. بازشوهای این 

بنا از جنس چوب و فرم بعضی از بازشــوهای کوچه، 
دایره ای اجرا شده است.«

اما آنچه بیش از اینها نظر بیننده را جلب می کند، 
6 ســتون کار گذاشته شــده جلو این عمارت است. 
این ســتون های چدنی، با قدمتی بیش از 150 سال، 
بقایــای به جامانده از 52 ســتون عمارت قشــلاقی 
دوست محمد خان معیرالممالک )داماد ناصرالدین شاه( 
در روستای مهرآباد )محدوده فرودگاه مهرآباد کنونی( 
است. دوست محمد خان که ســاخت این ستون ها را 
به شرکت ولتر فرانسه سفارش داده بود، از بد روزگار 
ناچار به از دست دادن عمارت قشلاقی اش می شود و 
این 6 ســتون پس از تخریب آن عمارت، زینب بخش 

این بنا در کوچه ارباب جمشید می شوند. 
این ســتون ها به صورت جفت جفت تزییناتی در 
قســمت های پایه، بدنه و سرستون دارد و در قسمت 
پایین ستون ها کتیبه ای دیده می شود که نام شرکت 
سازنده )شــرکت ساخت مبلمان شهری، 
ولتر( و نام دوست محمدخان معیر الممالک 
بــر آن حک شــده. در حــال حاضر این 
ستون ها ترک خورده و در حال تخریبند 
و آثار دوده آتشی که توسط رهگذران در 
پای ستون ها روشن شده، بر آنها سیاهی 
می زند. ســتون ها نیاز به مرمت، تعمیر و 
بهسازی دارند تا همچنان سر پا بمانند و 
همچون نگینی بر انگشتری کوچه ارباب 

جمشید بدرخشند. 
کاویانــی در خصوص لــزوم محافظت و نگهداری 
از این ســتون ها می گوید: »این ستون ها در دوره های 
مختلف، مثل دیگر المان های شهری از جمله نرده های 
شهر، رنگ آمیزی شده  و آسیب زیادی دیده اند. مرمت 
این ستون ها یک پروژه مرمت فلزات کهن است. باید 
درجه سختی چدن توسط آزمایشگاه تشخیص داده 
شود و توسط کارشناسان باتجربه مرمت بهسازی شود 

و از تخریب آن جلوگیری کنیم.«

اینجا گذر فرهنگی شود
علی صادقی، از قدیمی های کوچه ارباب جمشید، می گوید: »80 درصد عمرم 
را اینجا بــوده ام! اینجا پررونق و پررفت و آمد بود! حــالا نگاه کنید! انگار خاک 
مرده پاشیده اند! شیشه ها و معماری بناها را نگاه کنید! ما دلمان نمی آید به آنها 
دست بزنیم. اینجا باید مکان فرهنگی شود. اقامتگاه بومگردی شود. قدمگاه شود. 
زمســتان همه کوچه را گل می گیرد و   تردد ســخت می شود. حال کوچه ارباب 

جمشید خوب نیست! هیچ کس هم رسیدگی نمی کند.«

این کوچه از سکه افتاده است! 
محمد شمســایی را همــه قدیمی های این محل می شناســند. 
کارشــناس فرش ایرانی اســت و بیش از 50 ســال اســت که در 
کوچه ارباب جمشــید فرش فروشی دارد. نشسته میان نخ ها و شانه 
می کوبد بردار قالی و دور تا دورش، رنگ به رنگ فرش ایرانی اســت، 
می گویــد: »آن روزهای کوچه ارباب جمشــید، با ایــن روزها قابل 
مقایسه نیست! من همان وقت ها هم فرش فروشی داشتم. این کوچه 
پر رفت وآمد بود. ماشین های مدل بالا می آمدند. قدم به قدم فیلمبرداری بود. اما 
حالا سال هاســت این کوچه از سکه افتاده است. شمسایی همان طور که در یک 
دستش قلاب قالیبافی است، با دست دیگرش به کوچه اشاره می کند و می گوید: 
اینجا چاله هایی اســت که اگر ماشــین در آن بیفتد، خرد می شود! باید به اینجا 
رسیدگی کنند، چهارگوشــه میدانگاهی را گلکاری کنند، سنگفرش کنند، مگر 

اینجا چی از خیابان سی تیر کم دارد؟«
شمســایی که به سبب تجارت فرش، تجربه ســفر به خارج از کشور را دارد، 
می گویــد: »من به اروپا رفته ام! پاریس رفتــه ام! کوچه هایی مثل اینجا را خیلی 
قشنگ درست می کردند. توریست ها می آمدند، می دیدند و لذت می بردند. آنجا 
را که می دیدم، حســرت می خوردم چرا به محله ما رسیدگی نمی شود. اینجا اگر 
توریست بیاید، پایش در پیاده رو پیچ می خورد. پل های آهنی شکسته اند. تا حالا 
بارها و بارها پای مردم داخل این پل ها رفته و آسیب دیده. شهرداری تا به حال 
چندین بار وعده داده این کوچه را مرمت و احیا کند، اما ترتیب اثر نداده اســت! 

هرچه از بی مهری به این کوچه بگویم، کم گفته ام!«
اهالی محله ارباب جمشــید، اگرچه به زبان گلایه داشــتند و از جفاهای رفته 
به این محله گفتند، اما انگار مثل شــازده کوچولو، اهلی گل شان شده اند! عشق و 
عــرق دارند به این محله و برخی از آنها با وجود تمکن مالی و امکان مهاجرت به 
مناطق دیگر شهر، تمایلی به ترک این کوچه ندارند و هوای محله شان را عاشقانه 

نفس می کشند. 

می خواهم نام محله زنده بماند
محمد مروی، از اهالی کوچه ارباب جمشید، جوان است. سنش 
قد نمی دهد به آن ســال ها، اما از ارادتش به تاریخ این محله همین 
بس که می گوید نام تعمیرگاه موتورســیکلتش را ارباب جمشــید 
گذاشــته است تا اگر روزی اســم کوچه تغییر کرد، بتوانم نام و یاد 

محله را زنده نگه دارم. 

گفت وگو با ساکنان قدیمی

حالکوچهاربابجمشید
خوبنیست

منطقه می گوید: »در حال حاضر احیای لاله زار و 
آتش سوزی و تخریب، فشار مضاعفی را از طرف 
کارگاه ها و انبارها به این بافت آورده اســت و 
این منطقه کم کم دارد خالی از سکنه و به مرور 

تبدیل به کارگاه و انبار می شود.«
 دکتر عباسیان وجود افراد سرشناس و قدیمی 
این کوچه و همچنین بناهایی مثل منزل ابتهاج، 
خانه ارباب جمشید و... را ظرفیت های این محله 
می داند و می گویــد: »قصد داریم بافت تاریخی 
و اجتماعی محله را حفــظ کنیم. می خواهیم با 
اجرای این پروژه، مردم بیشتر با این پتانسیل ها 
آشنا شوند و با مشــارکت های مردمی موفق به 

حفظ و نگهداری هویت محله شویم.«
او وجود میدانچه را در اواســط کوچه ارباب 
ایجاد گالری در  برای  جمشید محل مناســبی 

کوچه های این محله، شناســنامه تهیه کرده ایم و 
به صورت کارت های لمینت شده در جداره های محل 

کار گذاشته خواهد شد.«
 او در ادامه از ســاخت یک سیمرغ برای به 
اهتزاز در آمدن بر فراز کوچه خبر می دهد 
و می افزایــد: »این ســیمرغ یادمان 
هنرمندانی اســت که در این کوچه 
ولی  داشــته اند،  سینمایی  فعالیت 
بلورینی به آنها تعلق  هرگز سیمرغ 

نگرفت! «
ارباب  گذرگالــری  پــروژه  مدیر 
جمشــید از خانه ابتهــاج به عنوان نقطه 
پایانی این پــروژه نام می بــرد و می گوید که 
از  قرار است تعدادی مجســمه توسط گروهی 
هنرجویان به سرپرستی دکتر نادری پور، مدیر 

فضای آزاد برمی شــمرد و در خصوص برخی از 
جزئیات پروژه گذرگالری ارباب جمشید می گوید: 
بازدید  کرونا،  ویروس  شــیوع  به خاطر  »گرچه 
از گذرگالری، به صــورت مجازی )وبینار( برگزار 

خواهد شد، اما هنرمندان بسیاری در این 
پروژه فعالیت دارند و آثار هنری خود 

را به نمایش خواهند گذاشــت. در 
واقع این پروژه یک روایت است که 

با آثار هنرمندان تعریف می شود.«
 عباسیان در خصوص محل اجرای 

پروژه می گوید: »گذر گالری از میدانچه 
شروع می شود و تا منزل ابتهاج ادامه دارد و 

قرار است در بخشی از میدانچه، کارت پستال هایی 
از افراد معروف و تأثیر گــذار در محله، در ابعاد ۵0 
در 70 تهیه و نصب شــود. همچنین برای بعضی از 

اعضای صورت  با طرح  گذرگالری،  پروژه  هنری 
ســاخته و در ابتدای کوچه انوشــیروانی، در 
نزدیکی منزل ابتهاج، نصب شود و در نهایت شعر 
معروف ارغوان، سروده این شاعر گرانقدر، را نیز 

در این محل خواهیم شنید. 
پروژه گذرگالری ارباب جمشــید با جزئیات 
مفصل تر و آثار هنری بیشــتر از آنچه ذکر شد، 
حداکثر تا پایان آبان اجرا می شــود و از طریق 
فضای مجازی توســط عموم مردم قابل بازدید 
اســت. فاز دوم این پروژه شامل بهسازی کف 
خواهد بود که در حــال حاضر زمان اجرای آن 

مشخص نیست.

الهام کاویانی
کارشناس معماری

  باور کردنی نیســت، اما کوچه ارباب جمشــید با این حجم از شکوه و 
زیبایی، آن چنان مهجور افتاده که دیگر به جز اهالی محل، کمتر کسی آن 
را به یاد می آورد. بناهای ارزشــمند آن گویی محکوم به سرنوشت ایوان 
مدائن شــده اند و کوچه به تسخیر تولیدی های کیف و کفش و پوشاک در 
آمده است. در این خصوص پای صحبت اهالی محل نشستیم و نظرشان را 

جویا شدیم.
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نخستین خیابان درختی تهران 
خیابان باب همایون یا به قول تهرانی ها، الماســیه، نخستین خیابانی بود که در پایتخت 
به دســتور ناصرالدین شــاه و طبــق روال معمول به تقلید از فرنگی ها، چهره شــهری به 
خــود گرفت. به روایتی راســته کت و شــلواری های امروزی، نخســتین خیابان درختی 
تهران بود. اما ماجرا از چه قرار بوده اســت؟ در ســال 1250 شمسی به دستور ناصرالدین 
شــاه، »محمدرحیم خان علاءالدوله امیرنظام« در خیابان الماسیه کارهایی مانند تعریض، 
ســنگفرش و درختکاری 2 سمت خیابان را انجام می دهد. همچنین دکان هایی با معماری 
منحصربه فرد هم در این محدوده طراحی شــدند. خیابان باب همایون به دلیل همسایگی 
با ســردر الماســیه به این نام هم مشهور بود، اما بعد ها نام هایی چون خیابان ارک، خیابان 
دراندرون، خیابان دالان بهشــت، خیابان لقانطه و خیابان نقاره خانه در شناسنامه اش ثبت 
می شود. نخستین خیابان درختی تهران در سال 1310 شمسی به دلیل میزبانی از پادشاه 
عربســتان، ملک عبدالعزیز، همراه خیابان های میدان توپخانه و خیابان لاله زار از نخستین 

خیابان های پایتخت بود که لباس نو بر تن کرد و آسفالت شد. 

بهاره خسروی منطقه12

 تحریریه:  فاطمه عسگری نیا 
بهاره خسروی/ فاطمه عرفی نژاد

معصومه حق جو / فرزین شیرزادی

 مدیر هنری: کامران مهرزاده
 صفحه آرایی: محمدرضا محمدی تاش/ علی حسنی / میلاد رفاقتی

فائزه توکلی
 حروفچینی و تصحیح: منیژه خسروآبادی/ اعظم آجوربندیان / فهیمه شیرازی

 نشانی: خیابان ولی عصر)عج( نرسیده به پارک وی کوچه تورج پلاک1۴  کد پستی: 196665338  صندوق پستی: ۴5956-19666  تلفن:23023100   دورنگار:23023۴88

»بسمل« کردن آبگوشت
خوشمزه  غذای  این  آبگوشت، 
و پرآوازه ایرانی جماعت، از آن 
دست غذاهایی است که تقریباً 
در بیشتر شهرها به عنوان غذای 
اصلی شناخته می شود. غذایی 
که آب و گوشت از مواد اصلی 
آن محســوب می شود و در هر 
شهری بســته به ذائقه اهالی و 
شرایط جوی و آب وهوایی، مواد 
غذایی مختلفی بــه آن اضافه 
می شود. بر اساس داستان های 
نقل شده، »علی نقی خان آشپز« 
از معروف تریــن خاندان هــای 
آشپز در تهران، مبدع آبگوشت 
بــود. علی نقی خــان هــم به 
ایــن مواد اولیه قــدری نخود، 
ســیب زمینی و گوجه اضافه و 

ســعی می کند تا غذایی متناســب با هر نوع ذائقه ای ابداع کند. غذایی که باعث و  بانی کلی 
ضرب المثل و رســم جالب در فرهنگ تهرانی ها شد. برای مثال، یکی از اصطلاحات جالب و 
رایجی که از دیزی فروشی پا به ادبیات محاوره ای مردم گذاشت، عبارت »بسمل کردن« است. 
حکایت از این قرار است که گاهی اوقات در زمان دیزی خوردن، این چالش پیش می آمد که 
بخش های کم  ارزش غذا مثل آب و نخود با بخش های ارزشمند چطور میان افراد تقسیم شود 
تا همه به طور مساوی از غذا بهره مند شوند. طبق رسم، یک نفر از پایه های دیزی خوری، یک 
غریبه بود. معمولًا افراد هم ســفره اگر با هم دوســت و آشنا بودند، لقمه اول را با این عبارت 
که بسم الله بگو، )بسمل کن( به غریبه تعارف می کردند تا او هم در کنار آنها به مساوات غذا 

بخورد. در واقع بسمل کردن برخاسته از ادبیات دیزی خوری است. 

رسم جالب

 صاحب امتیاز: مؤسسه همشهری
 شورای سردبیری: مهدی  علیپور
                            سروش جنابی
                             زکیه سعیدی

آموزشترشیهفتبیجار
ترشی یکی از چاشــنی های خوشمزه 
اســت که خوردن آن در کنــار وعده های 
غذایی، در این روزهای نیمه ســرد پاییزی 

دلچســب  حســابی 
اســت. البته اگر به فکر 
درآمدزایــی و راه اندازی 
یک کســب و کار خوب 
خانگی هم باشید باز هم 
مناسبی  گزینه  ترشــی 
اســت. به همیــن بهانه 
بیگ محمدی«  »مریــم 
از اهالــی محله فروزش، 

دستور آماده ســازی ترشی هفت بیجار را 
به اهالی و علاقه مندان راه اندازی کســب و 

کارهای خانگی آموزش می دهد. 
مواد لازم: 

 گل کلم: یک عدد
 بادمجان: 2 کیلو 

 سیب ترش: یک کیلو
 هویج: یک کیلو 
 خیار: یک کیلو 
 سیر: نیم کیلو
 به: یک کیلو 

 نمک: به میزان لازم 
 فلفل سیاه: یک قاشق غذاخوری 

 گلپر: یک قاشق غذاخوری 
 فلفل سبز: یک عدد

 سرکه: 2 کیلو 

طرز تهیه: 
ابتدا بادمجان ها را بشــویید و با سرکه 
نیم پــز کنید. در مرحله بعــدی گل کلم، 
هویج، ســیر، فلفل سبز، به، خیار و سیب 
ترشی را پس از خرد کردن به بادمجان ها 
اضافه کنید. مرحله سوم نوبت اضافه شدن 
نمک و فلفل و گلپر و فلفل ســیاه به مواد 
اولیه ترشی است. در پایان کار به سرکه 2 
لیوان آب جوشیده سردشده اضافه کنید. 
سپس مواد آماده شده را در ظرف مخصوص 
ترشــی بریزید و در آن را محکم ببندید. 
بعد از 20 روز ترشــی شــما آماده است و 

می توانید نوش جان کنید. 

هنر در خانه

زهرا فرحزادی 
از اهالی سلسبیل

کارآفرینی

مدرسهصنایعدستیدرسرو
اگر دنبال راه اندازی کســب و کار و آشــنایی با 
مشاغل صنایع دستی هستید، دوره های آموزشی 
مدرســه صنایع دستی فرهنگسرای ســرو را از دست 
ندهید. این دوره های آموزشــی شــامل رشــته های 
سفالگری با چرخ و دست، منبت و معرق چوب، خراطی، 
رودوزی های الحاقی، پته دوزی، سراجی سنتی، نساجی 
ســنتی )پارچه بافی(، مینا کاری نقاشــی، گل و مرغ، 
تذهیب، مینیاتور، نقاشی پشت شیشه، طراحی سنتی، 
قلمزنی روی مس، گوهر تراشی و، زیورآلات سنتی برای 
همه گروه های ســنی است. شــرکت کنندگان در این 
دوره هــا گواهینامه معتبر ســازمان فرهنگی  ـ هنری 
شــهرداری تهــران و میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دســتی اســتان تهران را دریافــت می کنند و 
می توانند در ادامه، برای خودشان اشتغالزایی کنند. برای 
حضور در این دوره ها و کسب اطلاعات بیشتر از جزئیات 
برگزاری کلاس های مدرسه صنایع دستی می توانید با 

شماره 88881879 تماس بگیرید. 

فرهنگسرا

نمایشگاه

موزه

کتابهایجدیدکتابخانه»هدی«
 مژده به علاقه مندان مطالعه! کتابخانه »هدی« در 
فرهنگسرای قرآن با ارائه کتاب های جدید و روز 
دنیا میزبان دوستداران کتاب است. این کتابخانه با توجه 
به شرایط شیوع بیماری »کووید 19« برای ارائه خدمات 
بهینه به شهروندان و همچنین امکان دسترسی آسان 
شهروندان تکه دهم پایتخت به کتاب، با رایزنی هایی که 
با کتابخانه ملی داشته 880 کتاب جدید را به مجموعه 
کتاب هــای کتابخانه اضافه کرده اســت. این کتاب ها 
موضوعات مختلفی از جمله ادبیات، زبان شناسی، علوم 
اجتماعی، تاریخ و کــودک و نوجوان را در بر می گیرد. 
علاقه مندان برای مطالعه و امانت گرفتن این کتاب ها و 
استفاده از ســایر خدمات کتابخانه می توانند به نشانی 
خیابان قزوین، نرســیده به میدان شمشــیری، نبش 
خیابان شــهید کاظمی مراجعه و برای کسب اطلاعات 

بیشتر با شماره 5578000۴ تماس بگیرند. 

فرهنگسرایخانواده؛میزبان
آثارهنرمندان

 در ایــن روزهــای کرونایی که بســیاری از 
فعالیت هــای فرهنگــی و هنــری تقریبــاً 
نیمه تعطیل شده است و بیشتر برنامه ها به صورت 
مجازی اجرا می شود، نگارخانه مجازی فرهنگسرای 
خانواده میزبان آثار هنرمندان است. هنرمندانی که 
تمایل به برپایی نمایشگاه مجازی آثار خود را دارند، 
می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر و همچنین 
جزئیات نحوه ارسال آثار خود با شماره 8855۴018 

نگارخانه فرهنگسرای خانواده تماس بگیرند. 

نمایشگاه»میخواهمزندگیکنم«


در این روزهای کرونایی و خانه نشینی، بازار سفرها 
و گشت و گذار مجازی بیش از همیشه داغ است. بر 
همین اساس، تماشای نمایشگاه مجازی عکس باغ موزه 
قصر با عنوان »می خواهم زندگی کنم« به علاقه مندان 
وادی عکاســی پیشــنهاد می شــود. در این نمایشگاه 
عکس هایی از »حسن فروغی فر« با موضوع طبیعت برای 
بازدید عموم به نمایش در آمده است. علاقه مندان برای 
تماشای این عکس ها و لذت بردن از تصاویر طبیعت بکر 

و زیبا، به نشانی: www.qasr.ir مراجعه کنند. 


